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Skupščinske volitve leta 1967 
Za sedanjo družben*»-po!itično aktivnost 

so značilne vse močne j ;c težnje po nadalj
njem uveljavljanju in razvijanju nepo
sredne socialistične demokracije. Delovni 
ljudje vedno bolj scdclujcja pri reševanju 
družbenih, ekonomskih In političnih pro
blemov, pri čemer razvijajo in utrjujejo 
socialistične družbene odnose, ki so zasno
vani na samoupravljanju in delitvi po de 
lu. Ta aktivnost je kljub raznim nepra
vilnostim vedno bolj rasla in dobivala 
svojo potrditev in nadaljnje spodbude na 

. knogresih socialističnih zvez in še pose
bej na IV. plenumu C K Z K J . Vedno bolj 
se krepi zavest, da delovni ljudje postaja
jo nosilci družbenega ravoja in odločanja 
o vseh vprašanjih. Vzporedno s tem pa ra
ste zaupanje v lastne ustvarjalne sile in 
čut odgovornosti za celotni družbeni raz
voj. 

Posebno obeležje in vsebino politične 
aktivnosti dajejo napori delovnih ljudi pri 
Izvrševanju ciljev reforme, napori za stal-
Uo večanje življenjske ravni, hitrejše ve
čanje družbene produktivnosti dela, hi
trejše reševanje nalog s področja družbe
nih služb, še posebej šolstva, zdravstva, 
socialnega varstva itd., kar je v končni 
Jazi osnova družbenega programiranja, ka
terega osnove bodo prav v sedanjem času 
v javni razpravi. 

Zavedajoč se polne odgovornosti za ce
lotni družbeni razvoj, poudarjajo delovni 
ljudje hkrati tudi veliko odgovornost sa
moupravnih in skupščinskih organov, 
skratka vseh nosilcev družbenih funkcij. 
Prav zaradi tega imajo prihodnje volitve 
v skupščino toliko večji pomen. 

Nadaljnje razvijanje političnega siste-
r - ma, torej tudi delovanja skupščin, je na

loga vseh družbeno-političnih činiteljev. 
posebej organizacije Socialistične zveze, 
"a bi naša skupščina delovala uspešno, bi 
bilo potrebno stalno spremljati in analizi
rati njeno delo. O nekaterih vprašanjih iz 
dela skupščine pa bi bilo potrebno javno 
razpravljati. Na primer: 

— koliko je skupščina uresničila svojo 
samoupravno in oblastveno vlogo v skladu 
z določili ustave. Kako se manifestira 
dvojni značaj skupščine; 

— kako vpliva novi skupščinski sistem 
»a delo skupščine; 

— izkušnje, ki jih opažamo v delu od
borov in medsebojnih odnosov med zbo
roma; 

— kakšen je odnos skupščine do razvi
janja komunalnega sistema; 

— kakšen je odnos skupščine do drugih 
družbeno-političnih skupnosti in kakšno je 
sodelovanje; 

— kakšni so odnosi med skupščino in 
široko javnostjo ob sprejemanju posamez
nih odločitev in stališč; 

— kakšni so odnosi med skupščino in 
njenimi izvršilnimi organi; 

— cdnss med skupščino in upravo. Od
nos odbornika in poslanca do skupščine; 

— ali sedanji sestav skupščine zagotav
lja takšno kvaliteto dela, da prihajajo do 
izraza interesi samoupravijavcev; 

— analizirati profesionalizem v skupšči
ni ter obenem ugotoviti stopnjo pogojev 
za deprofesionalizacijo; 

— ugotoviti aktivnost odbornikov in 
njihovo povezanost z volivci; 

— odpreti vprašanja informiranosti od
bornikov ter volivcev o dogajanjih v skup
ščini in občini kot celoti. 

Ta vprašanja bi po vsej verjetnosti v 
dani situaciji odprla niz vprašanj, o kate
rih do danes iz objektivnih ali subjektiv
nih vzrokov nismo mnogo razpravljali. 

Spomladi 1967 bomo na področju občine 
volili polovico novih odbornikov, v zvezno 
skupščino vseh pet zveznih poslancev in 
tri poslance v republiško skupščino. Ob 
tem je potrebno poudariti, da bomo leta 
1967 priča velikim kadrovskim spremem
bam, ker poteče mandat nekaterim najvid
nejšim nosilcem družbeno-političnih funk
cij. 

Prav zaradi tega smatramo, da mora ka
drovska politika postati vedno bolj stvar 
vseh občanov, volitve pa bistveni sestavni 
del samoupravljanja in neodtujljiva samo
upravna pravica delovnih ljudi. Smatra
mo, da je potrebno usmeriti vse napore v 
to, da se kar najbolj sprosti sodelovanje 
občanov v pripravah in da ti samostojno 
odločajo pri izbiri kandidatov za posamez
ne volilne in vodilne družbeno-politične 
funkcije. Naloge, ki stojijo pred družbeno
političnimi organizacijami v zvezi z volit
vami, so analiza dela skupščin, dosledna 
realizacija načel kadrovske politike, kar 
naj vpliva na oblikovanje meril za izbor 
novih odbornikov in poslancev. 

Merila, ki jih bomo ob tem morali upo
števati, so lastna idejna politična orienta
cija, moralno politični lik, sposobnost in 
zavednost v družbeno-političnem delova
nju za krepitev samouprave in neposred
ne socialistične demokracije. To pomeni, 
da bomo izbirali take kandidate, ki se bo-

(Nadnljevimjc na 2. slitini) 

O p r e o s n o v i 1 K 
Uresničevanje programa ZK in sklepov 

8. kongresa je kazalo, da ni niti lahko niti 
enostavno. Vsi, ne samo komunisti, smo 
čutili, da so na delu močne in vplivne sile, 
ki ne le zavirajo, ampak skušajo naravnost 
zaobrniti usmeritev naše ekonomske in po
litične akcije. Četrti plenum na Brionih je 
razkrinkal in porazil te sile. 

Ne smemo pa si delati o tem nikakršnih 
utvar. Ta poraz je bil zadan tem silam v 
političnem vrhu ter v službi D V, katero so 
skušali najbolj intenzivno izrabiti za svoje 
sebične namene. 

Neresno bi bilo trditi, da na »nižjih ni
vojih«, kot se izražamo, privržencev take 
politike ne bi bilo. Taki privrženci pa niso 
bili in niso, kot so mnogi skušali dokazati, 
le med uslužbenci državne varnosti (ali ce
lo med miličniki)! 

Iskati jih moramo v prvi vrsti med ti
stimi, ki v delovnih organizacijah ali ob
činah zavirajo samoupravo; ki ovirajo 
uveljavljanje nagrajevanja po delu: ki 
vztrajajo kljub nesposobnosti in neznanju 
na odgovornih delovnih mestih v gospo
darstvu in seveda tudi v vodstvih politič
nih organizacij itd. 

Na zadnjem, petem plenumu ZKJ je to
variš Tito grajal delno enostranost dose
danjih razprav in kritik. Te, da so bile 
usmerjene preveč le na napake v službah 
državne varnosti, premalo ali pa nič pa 
so bile razčiščevane napake v gospodar
stvu, predvsem v investicijski politiki. 

Prav te. tudi v naši občini še nerazčišče
ne probleme, bi morali ostreje načenjati. 
Komunisti bodo morali biti iniciatorji raz
prav o teh vprašanjih ter glavni borci za 
njih reševanje. 

Govorijo, da bo plačevala naša občina 
letno okoli 200 milijonov S din anuitet. 
Zahtevali bomo morali, da se javno ob
razlože in utemeljijo ti stroški. Nemalo
krat smo že slišali utemeljene zahteve po 
Jasni in Javni politiki trošenja vseh sred
stev in skladov pri občinski skupščini, da
lje v urbanistični in stanovanjski politiki, 
pa vendar dalj od nejasnih obljub ali celo 
izmikanj nismo prišli. 

Spadamo v vrsto najbogatejših občin v 
državi po bruto produktu, številu zaposle
nih, industrijski tradiciji in sposobnosti 
naših proizvajalcev. Mnogo bolj revna pa 
Je ta slika in vrstni red verjetno dokaj 
neugodnejši, če bi primerjali višino fseb-
nih dohodkov naših delavcev, urejenost 
otroškega varstva, osnovnega šolstva itd. 

To so problemi, ki še čakajo na naš 
domžalski »brionski plenum«. 

Aleksander Skok 

^ ' " D O M Ž A L S K I J E S E N S K I S E J E M kl b o v T^tl^tlZ 
Potrošno b l a g o z a j e s e n in z i m o , k m e t i j s k i s t r o j i , a v t o m o b i l i I Z n ' ž a n e c e n e ! 



iakaj kaK po staK&m 
Čeprav je 8. kongres Z K J nakazal, kak

šne spremembe so potrebne v naših od
nosih, čeprav je pribi l , da mora biti go
spodarska reforma tudi družbena reforma 
in kljub temu. da je IV. plenum C K Z K J 
konkretno pokazal, kako je treba začeti, 
gre pri nas še kar po starem. 

50. člen ustave SRS se glasi: »Delovno 
ljudstvo je edini nosilec oblasti in uprav
ljanja družbenih zadev. Občani uresniču
jejo samoupravljanje neposredno na zbo
rih volivcev, z referendumom in v drugih 
oblikah neposrednega odločanja v delovni 
organizaciji, v občini in v drugih družbeno 
političnih skupnostih ter po svojih dele
gatih, k i j ih volijo v organe upravljanja 
delovnih in drugih samoupravnih organi
zacij in v preds tavniška telesa družbeno 
političnih skupnosti.« 

Podobna načela imamo tudi v naših sta
tutih. Pa poglejmo prakso! V praksi pa je 
čisto drugače. No, drugega dela tega ustav
nega načela se dobro držimo, po mojem 
mnenju še preveč. Tako se držimo pred
stavniških organov, da na resničnega in 
edinega nosilca oblasti, to je na delovni 
kolektiv v podjetju in na občane v okviru 
občine — pozabljamo. A l i ni to birokra
cija, ko določen krog ljudi odloča za celo
to, ne da bi se s to celoto predhodno po
svetoval. A l i se ni ta krog ljudi, k i pri 
nas sestavlja razne komisije, kolegije in 
odbore in v katere so predlagani in izvo
ljeni po neki čudni logiki vedno eni in 
isti ljudje, postavil nad občane? Mnogo-

(Nadnl jevan je • I. strani) 
do znali boriti proti raznim birokratsko-
etat is t ičnim težnjam in proti mišljenju, da 
je delitev po delu nemogoča. V pripravah 
na predstoječe volitve bo izredno pomemb
na aktivnost vseh družbeno-poli t ičnih či-
niteljev in javnost razprav, v katere naj 
se vključujejo tudi razprave o pripravah 
na zbor samounravljavcev občine. 

Franc Gabrovšek 

krat lahko slišimo, ko nekdo od neposred
nih proizvajalcev pravi »saj delajo kar po 
svoje« ali »saj bi kaj rekel, pa se ne upam, 
ker se mi lahko kaj pripeti«. In tudi ni 
redko, da se to pripeti! Sam sem bi l dva
krat žrtev takih krivičnih sankcij, čeprav 
je bilo to že po letu 1863, ko je izšla nova 
ustava in samo zato, ker sem zastopal sta
lišče, k i ni bilo po volji taki določeni sku
pini v podjetju. N i malo takih podjetij, k i 
se sredstev neposredne demokracije sploh 
ne poslužujejo. A l i je res, da v naših de
lovnih organizacijah ni takih zadev, o ka
terih bi morali odločati vsi? N i dvoma, da 
bi na tako sprejete odločitve ne bilo pr i 
govorov, bila bi večja zainteresiranost l ju
di v podjetjih in bolj humani medsebojni 
odnosi. Tako pa je še na sejah delavskih 
svetov malo razprav in slaba udeležba, 
moramo loviti člane, da smo sklepčni, da 
izglasujemo, kar je vnaprej pripravljeno 
in o čemer ni dvoma in ga ne sme biti, da 
ni dobro, čeprav se pozneje velikokrat po
kaže, da vendarle ni bilo najboljše. A l i 
niso to deformacije, ali n i to neupošteva
nje ustavnih in statutarnih načel in ali ni 
to kaznivo? Zakaj se z vsem strinjamo sa
mo deklarativno, prakt ično pa kar po sta
ri navadi? 

Kdo pa so v teh določenih skupinah 
ljudi v podjetjih? A l i niso to po večini 
zreli in izobraženi ljudje, a l i niso večji 
del vodilni in člani Z K , ki so prvi pokl i
cani, da dajo vse od sebe za naš razvoj, 
oni pa ga zavirajo, poleg tega pa mislijo, 
da doprfnašajo največji delež k celotni 
družbeni akumulaciji? M i pa vemo, da to 
ni res. Če pogledamo v I. knjigi »Kapi ta
la«, kjer Marks razvija teorijo vrednosti, 
vidimo, da se na novo ustvarjena vrednost 
ustvarja samo z dodajanjem dela, k i ga 
delavec dodaja, ko oblikuje predmet dela 
in da je celotna družbena akumulaciju 
presežno delo delavcev, to je neplačano 
delo delavcev, da izvira iz proizvodnje, če
prav se kažejo rezultati šele na tržišču. 

V II. knjigi »Kapitala« Marks analizira 

stroške in pravi, da so stroški menjave in 
administracije neproduktivni stroški, da 
trgovski dobiček in dohodek administra
cije ni nič drugega pot del presežne vred
nosti, preseženega, neplačanega dela, ki je 
bil ustvarjen v proizvodnji in ga proiz
vodnja priznava trgovini in drugim služ
bam, da namesto nje vršijo nekatere po
sle. Zato, da proizvodnja lahko poteka 
bolj kontinuirano. Zakaj navajam Mar-
ksa? Zato, da bi lažje pokazal, kako ne
pravilno delamo mi ob delitvi, ko povsod 
prav neproduktivne enote, to je admini
stracija, režejo kruh! Materialni in družbe
ni položaj ljudi v administraciji je v veči
ni primerov ugodnejši kot pa pri delavcih 
— neposrednih proizvajalcih, k i kakor smo 
videli, edini ustvarjajo. Delavci so se na
veličali poslušati lekcije o delitvi in o eko
nomskih enotah od tistih v administraciji, 
ki sami kaj vneto trdijo, da se njihovo 
delo ne da meriti samo zato, da j ih nihče 
ne more kontrolirati. 

Tako je v naši praksi, po kateri kanimo 
še kar naprej, da smo delavca — nepo-
srednjaga proizvajalca oropali njegovih 
osnovnih pravic in svoboščin, k i so temelj
ne v našem družbenem sistemu, to je, od
vzeli smo mu »pravico neposrednega od
ločanja« s tem, da mu ne omogočimo, da 
bi lahko neposredno vpl ival na potek 
družbenih dogajanj, drugič smo ga 
oropali »svobode govora« s tem, da smo^ 
mu z raznimi neupravičenimi sankcijami 
nagnali v glavo, čeprav neupravičeno, a 
vendarle, strah, da se ne upa govoriti in s 
tem, da se mu smejemo, če se ne izraža 
dovolj strokovno. 

Samoupravljanje kot sistem socialistič
nih ekonomskih in političnih odnosov ter
ja ustrezne, zavestne družbene sile, k i naj 
takšne odnose namerno oblikujejo, utrju
jejo in dejavno razvijajo. Resnična demo
krat ičnost družbenih odnosov pa je v 
praksi odvisna od tega, kakršni sta »prak
sa« in »ozračje«, k i ju ustvarjajo vodilne 
politične sile. Te bi morale povezovati 
energije in akcije posameznikov ter j i h 
usmerjati k uresničevanju ciljev in Inte
resov skupnosti, v katerih bi bile zajete 
tudi njihove lastne težnje. A . D . 

S p o p r i j e t i s e j e t r e b a z b i s t v e n i m i p r o b l e m i m l a d e g e n e r a c i j e 
P R E D OBČINSKO K O N F E R E N C O Z V E Z E M L A D I N E 

Na občinskem komiteju Zve
ze mladine Domžale se te dni 
že pripravljajo na redno letno 
konferenco Zveze mladine naše 
občine, k i bo 30. oktobra. Del 
teh priprav so bile tudi pripra
ve na letne konference teren
skih in tovarniških aktivov 
ZMS ter konference aktivov sa
me. O tem, katerim vprašan jem 
so v tem obdobju posvetili naj
več pozornosti, sem se pogovar
jal s predsednico občinskega 
komiteja tov. Vido Dimčevo 

»Predvsem smo v predkonfe-
renčnih pripravah razpravljali 
o delu in metodah občinske or
ganizacije ZMS, k i naj bi bila v 
prihodnje osnovna oblika dela v 
naši organizaciji. Ak t iv Z M S je 
sicer še vedno oblika organizi
ranja mladih v podjetju ali na 
vasi ter v šoli, vendar v njem 
in prek njega mladi niso mogli 
reševat i bistvenih problemov, 
ki j ih tarejo, na primer vpraša 
nja št ipendiranja, zaposlovanja 
itd. Ta vprašanja presegajo me
je enega aktiva ali dveh in so 

skupna mladi generaciji v obči
ni, zato j ih je treba tudi skup
no obravnavati in skupaj reše
vati. To pa je naloga občinske 
organizacije ZMS, v kateri bo 
sicer občinski komite še delal 
kot samostojno telo, k i pa ne bo 
več edino. Občinska organizaci
ja bo vključevala tako vodstva 
aktivov, strokovnjake s posa
meznih področij , pedagoge kot 
tudi vse tiste mlade, k i j ih bo 
določeno vprašanje zanimalo, 
oziroma jih bo prizadelo. S tem 
se bomo izognili razpravi v oz
kem krogu, kar je bilo doslej 
ena glavnih ovir za bolj uč in
kovito delo Zveze mladine.« 

— Nove oblike in metode de
la bodo verjetno samo del naših 
prizadevanj za večjo uč inkovi 
tost organizacije? »Seveda. 
Predvsem želimo, da b i se ob
činska organizacija in aktivi 
ZM ter mladina sploh čim bolje 
vključili v samoupravni meha
nizem; razpravo v Z M naj bodo 
samo začetek razprave o dolo
čenem problemu, nadaljnja raz

prava in sklepanje pa naj se 
potem odvija v delavskih sve
tih, občinski skupščini itd. Se
veda pa je potem izvajanje 
sprejetih nalog sicer skupna 
naloga vseh, predvsem pa tudi 
mladih. Za hitrejše in učinkovi
tejše reševanje nekaterih naj
bolj perečih vprašanj mladih v 
naši občini pa se bodo morali 
v večji meri angažirat i prav 
omenjeni organi, k i so doslej te 
stvari reševali mimogrede ali pa 
sploh ne.« 

Te besede predsednice more 
najbolje ilustrirati dejstvo, da 
se kljub problemom v zvezi z 
zaposlovanjem mladine v naši 
občini letos sploh še ni niti en
krat sestal svet za delo pri ob
činski skupščini. 

— In katerim nalogam, pro
blemom boste posvetili v jesen
skem in zimskem obdobju naj
več pozornosti? — »Prav goto
vo bomo morali še naprej po
svetiti čimveč pozornosti š t ipen
diranju, vztrajali bomo na izde
lavi plana potreb po kadrih v 

občini ter predlagali, da bo čim
več mladih v posebnih tečajih 
dokončalo osemletko. 

Ze sedanja proizvodnja zah
teva nedvomno dokajšnjo stop
njo strokovne, pa tudi družbe*--
noekonomske izobrazbe, ka 
šele visoko razvita proizvodnja. 
Zato bi morali na tem področju 
in na področju dopolnilnega 
strokovnega izobraževanja sto
r i t i več kot doslej.« 

— Kater im vprašanjem pa ste 
posvetili največ pozornosti v 
pripravah in na konferencah 
aktivov? — »Mislim, da je tre
ba znova poudariti že večkra t 
izrečeno misel, da je pogoj za 
uspešno delo Z M S dobro orga
nizirano delo na športnem in 
kulturnem področju ter v dru
gih svobodnih aktivnostih. Za 
to smo organizirali skupne po
svete med našim komitejem ter 
občinsko zvezo za telesno k u l 
turo, občinskim svetom Zveze 
kulturno-prosvetnih organizacij, 
z Ljudsko tehniko in Zvezo pr i 
jateljev mladine. O b Z T K in 
O b S Z K P O sta že sprejela 
program dela za jesensko in 
zimsko obdobje, ki naj zagoto
vita predvsem načr tnos t dela 

(Nadaljevanje na 3. str.) 



na teh dveh področjih in pa 
strokovno izvedbo. Se posebej 
bosta omenjena organa dolžna 
skrbeti za vzgojo kadrov za de
lo v društvih, v klubih in v ak
tivih ZMS.« 

Morda želiš šc posebej opozo
r i t i na kakšen problem? — »Da-

Želimo, da bi se pravilno upo
števale potrebe mladine za 
udejstvovanje na športnem, k u l 
turnem in drugih področjih tu
di pri delitvi sredstev. Samo le
pe besede so premalo.« 

F . G. 

Jc vaša želja avtomobil? 
Oglejte si vozila znamke Renault na domžalskem jesen

skem sejmu v času od 21. do 30. oktobra. 
Prepričali se boste lahko o izredni udobnosti in kvali

teti vozil te renomirane svetovne avtomobilske znamke. 
Modeli R 4, R 10 in R 16 so pojem kvalitete in elegance! 

Prisluhnimo kritičnim 
pripombam delovnih ljudi 

N i potrebna velika pozornost, 
če hočemo slišati kri t ične pr i 
pombe delovnih ljudi in njiho
vo živo zanimanje za reformo, 
nadaljnjo demokratizacijo sa
moupravnih odnosov in reorga
nizacijo Zveze komunistov. To
da nastalo je neko zatišje, velike 
nade, k i jih je delovnim ljudem 
v l i l 8. kongres in 3. plenum, 
predvsem pa 4. plenum, so se 
razpršile, nastalo jc čakanje, 
kaj bodo ukrenili višji forumi. 
Temu čakanju so se v Domža
lah pridružili tudi člani Z K , ne 
sicer vsi, vendar večina prav 
gotovo, nekateri celo živijo v 
iluzijah, češ glavnega krivca 
smo odkri l i , zdaj bo šlo vse 
gladko. Po ugotovitvah C K Z K J 
je »čakanje« eden resnejših po
javov, ki jih nikakor ne bi sme
lo biti . V njem se skrivajo za
starela gledišča, k i dokazujejo, 
da se še vedno oklepamo starih 
odnosov, ko naj ukrepa nekdo 
od zgoraj. 

Nujno jc, da bo tudi pri nas 
sedanja velika akcija Z K in 
vseh socialističnih sil , k i j i je 
izhodiščna točka, smisel in b i 
stvo v demokratizaciji odnosov 
v vseh porah družbe — usmer
jena k temu, da postanejo or
ganizacije Z K v delovnih orga
nizacijah in kolektivih veliko 
bolj pristojne obravnavati kon
kretne slabosti in odklone. 

Kri t ične pripombe delovnih 
ljudi, k i j ih lahko slišimo v to
varnah na delovnih mestih, v 
lokalih, med dopustniki itd., se 
ne nanašajo zgolj na pomanj
kljivosti in na deformacije v 

islužbi državne varnosti, ampak 
tudi za zaprtost in nedemokra
tičen način dela drugih institu
cij in organov, delavskih sve
tov, strokovnih teles v posamez
nih podjetjih, vodstev posamez
nih družbeno-poli t ičnih organi
zacij, občinske skupščine pa tu
di organizacij in vodstev Zve
ze komunstov. 

Neredko lahko naletimo na 
skupino ljudi, delavk ali delav
cev iz raznih delovnih organi
zacij, k i sc pogovarjajo »pri nas 
.1e pa tako in tako«. In če p r i 
sluhnemo takemu razgovoru, 
kaj lahko ugotovimo, da tudi v 
domžalskih podjetjih ne manj
ka takih posameznikov in sku
pin z »glavno besedo«, k i so si 
Vzeli samoupravljanje v »za
kup« na način, k i na zunaj ne 
izgleda tako brutalen. Ta vr 
sta ljudi si je »glavno besedo« 
vzela po nekakšni diplomatski 
Poti s tem, da je izkoristila 
»luknje« v zakonih in samo
upravnih aktih. Zato tudi ni re
dek primer, ko med delavci 

slišimo »saj delajo kar po svo
je« ali »kaj pa hočeš, ko pa je 
v samoupravnih organih večina 
vodilnih in ko samo oni govo
rijo« ali »najbolje je, da mol
čiš, se ti kaj lahko pripeti«. 

Seveda lahko slišimo tudi 
bolj revolucionarna mnenja, da 
je sedaj treba iti do kraja, da 
je treba brez kompromisov od
straniti vse, k i nu tak ali dru
gačen način zavirajo nadaljnjo 
demokratizacijo samoupravnih 
odnosov. 

V tem razširjenem pojavu izo
gibanja zameram, ki pravza
prav y:omeni. da se delavci in 
celo mnogi delavci — komunisti 
sprijaznijo z n e al ivnimi poja
vi in reagiraju camo takrat, ka 
dar je neposredno kršen osebni 
interes, mnogi vidijo v tem 
vzrok pasivnosti velikega števi
la posameznikov komunistov, 
nekomunistov in organizacij 
Zveze komunistov. Razčiščeva
nje odnosov, k i porajajo lakšno 
ozračje, ni enostavno. K o raz
mišljam o tem, pridem ponava
di do zaključka, da moramo 
razčistiti s člani Z K , ki so to 
samo po članski izkaznici in ki 
plačujejo članarino, k i največ
krat glasujejo za tisto, kar j im 
osebno najbolj ustreza, k i pol i 
tično ne delujejo, k i so se včla
ni l i v Z K samo iz karieris t ičnih 
nagibov, menim, da je treba za
htevati večjo odgovrnost in ob
vezno izvajati disciplinske ukre
pe proti komunistom in tudi ne-
komunistom, ki ne spoštujejo 
uveljavljene linije. Takšne zah
teve po razčiščenju, po večji 
odgovornosti in disciplini, po iz
menjavi, po kaznovanju zavi
ralcev nadaljnjega razvoja so
cialistične demokracije in krš i l 
cev samoupravnih pravic, so 
glavne teme med delavci in de
lavci — komunisti na neurad
nih sestankih po terenu. P r i 
sluhnimo, tovariši , tem zahte
vam in na podlagi teh zahtev 
pristopimo k prakt ični politični 
akciji. Tudi v naših podjetjih 
je dosti napak, samoupravljanje 
redko prestopi prag ekonomske 
enote, še so pojavi samovolje, 
neodgovornosti in neaktivnosti 
izvoljenih članov samoupravnih 
organov, tu, tovariši , lahko uve
ljavimo po ustavi zagotovljeno 
»negativno volivno pravico«, kar 
pomeni, da odpokličemo tiste 
naše predstavnike, ki smo jih 
izvoli l i v samoupravne organe, 
v skupščine, sindikalne svete, 
sekretariate, komiteje itd. in ki 
ne delajo dobro, ali sploh ne 
delajo, namesto njih pa izvol i 
mo druge, boljše. 

Se danes je v veljavi pr i nas 

K 10 doseže brzino 180 km/h v 19 sekundah, ima pogon 
na prednja kolesa, ima velik prtljažni prostor, 7 kombinacij 
sedežev tako, da se vedno lahko prilagode željam in potre
bam, je hiter, varen in ekonomičen , skratka idealen kot 
družin s ko vozilo in najprimernejši za po:-lovne ljudi. 

Oglejte si razstavljene modele na domžalskem jesen
skem sejmu! 

stara praksa, da kolektiv o 
sklepih samoupravnih organov 
samo na kratko naknadno ob
vestimo, odbornik občinske 
skupščine skliče zbor volivcev 
sumi takrat, ko j im prečita že 
sprejeli občinski proračun, da o 
poslancih ne govorimo. Kol iko 
časa bomo še potrebovali, da se 
bomo zavedli, da vsak izvoljeni 
član DS, UO, občinske skupšči
ne itd., predstavlja določeno 
skupino delavcev, občanov, ki 
ji pravimo volilno telo in da je 
temu volilnemu telesu tudi od
govoren za svoje delo, da mora 
zastopati njihove interese v 
okviru možnosti in interesov 
širše družbe. Tu se pojavi nere
šeno vprašanje , kako naj izvo
ljeni predstavnik zastopa inte
rese svojih volivcev, če se pred
hodno z njimi ne posvetuje in 
kako naj delovni ljudje, k i so 
po ustavi edini nosilec oblasti 
in upravljanja družbenih zadev, 
to svojo pravico uveljavijo, če 
j ih nihče ne vpraša , če smo 
zbore delovnih ljudi in zbore 
volivcev, ki so najvišji organi 
oblasti in sredstva neposredne
ga upravljanja, opustili, češ da 
je škoda časa. Moral i bomo pr i 
stopiti k bolj demokrat ičnim 
oblikam. Zato ni čudno, če med 
delavci slišimo pripombe »saj 
se ne da nič narediti, najbolje 
je če molčiš in delaš, saj vedno 
naredijo tako, kot si zamislijo 
vodilni«. Tovariš Tito jc ob ne
ki p r i l ik i dejal »da so se nam 
nekateri kompromisi maščevali 
in da j ih ne bi smeli več skle
pati, iti je treba do kraja to pa 
pomeni: tiste, k i so trajno de
lali napake, je treba izmenjati 
in kaznovati. Stvari ne smemo 
prikrivati , sicer v delovnih ko
lektivih ne bomo mogli prepri
čati ljudi, da molk ni zlato.« 

Ce prisluhnemo kritiki obča
nov in če zasledujemo dogaja

nja v naši širši domovini, k i 
nam jih posredujeja sredstva za 
informacije, la'iko vidimo, da v 
Domžalah vlada neko zatišje. 
lTna-.n občutek, da pri nas le 
preradi gledamo drugam in 
preradi govorimo o napakah 
drugih, lastne prakse pa ne v i 
dimo. P r i nas o plcnumskih 
sklepih govorimo le posplošeno 
in sc z njimi strinjamo samo z 
besedami, ne pa tudi z dejanji, 
morali bi iti v domačo hišo 
in obravnavati pomanjkljivosti 
najprej doma. Posebno krit ično 
jc treba pregledati lastno samo
upravno prakso: metodo in vse
bino dela delavskih svetov, za
prto forumsko odločanje brez 
posvetovanja z delavci, centra
lizem v delu gospodarske orga
nizacije, priznavanje večjih pra
vic, delovnim enotam, delitev po 
delu kot pogoj za vse druge 
pravice proizvajalcev, doseda
njo ustrezno valorizacijo dela 
neposrednih proizvajalcev v 
primerjavi z delom administra
tivnih služb, kadrovsko politiko 
in v tej zvezi pri nas pogoste 
primere izigravanja natečajev, 
odnose med ljudmi v podjetju, 
pojave birokratskega odnosa do 
ljudi, neformalne vodstvene 
skupine itd. Tu bi šc lahko na
števali mnogo drugega, kar se 
dogaja, čeprav je protizakonito. 
Skratka, obrnimo sc proti sebi 
in opustimo neutemeljeno k r i 
tiziranje višjih forumov in po
sameznikov, katere širi reakcija. 
Žalostno je, ker pri nas lahko 
slišite tudi člane Z K . kako ši
rijo take vesti, ne da bi se pred
hodno prepričal i , če so resnične. 

Zdi se mi potrebno poudariti, 
da je sedaj najvažnejše, da se 
zelo pogumno in odkrito govori 
o partijskem delu. Zlasti je po
trebno ugotoviti, kaj kaže nare
diti, da bi se delo Zveze komu-

'Nadal jevan je na 4. strani) 



»Več kot polovico stanovanj je bilo 
zgrajenih pred vojno« 
RAZGOVOR Z DIREKTORJEM STANOVANJSKEGA PODJETJA DOMŽALE 

Letos je bilo tudi v naši ob
čini ustanovljeno stanovanjsko 
podjetje, katerega naloga je 
predvsem gospodarjenje s sta
novanji, k i so družbena lastni
na. Poleg tega pa se ukvarja 
tudi z urejanjem mestnih zem-
interesentom za stanovanjsko 
gradnjo. Zanimalo nas je, kako 
so se »znašli« člani delovne 
skupnosti tega podjetja, s kakš 
nimi nalogami in težavami se 
ubadajo, zato smo prosili za 
razgovor direktorja podjetja 
Jožeta Zevnika. 

L Tov. direktor, najprej nas 
zanima, s kakšnimi stanovanji 
razpolaga trenutno vaše podjet
je? 

»Trenutno gospodarimo s 409 
stanovanji v 85 stavbah s čisto 
površino 18.088,8 m-

Vrednost vseh stanovanj je 
1.254,649.001 S din. Upravljamo 
in gospodarimo tudi z 68 po
slovnimi prostori v skupni 
vrednosti 428,322.647 S din s 
skupno površino 5.737,8 m*. 

Bolj zanimiva kot število sta
novanj je njihova starost, k i je 
poprečno zelo visoka, zato ima
mo posebno sedaj na začetku 
veliko skrbi z najnujnejšimi po
pravi l i in vzdrževanjem poseb
no starih stavb. Te so bile do 
sedaj zelo slabo vzdrževane, po
nekod pa tako zanemarjene, da 
se je delala velika materialna 
škoda. Stavb v starosti do 20 
let imamo 34 s skupno 199 sta
novanji, s starostjo 20—40 let 
12 stavb s 44 stanovanji, s sta
rostjo 40—60 let 9 stavb s 27 
stanovanji, s starostjo 60—80 
let 14 stavb z 58 stanovanji, 80 
do 100 let je starih 9 stanovanj 
v 2 stavbah, nad sto let pa je 
starih 72 stanovanj v 14 stav
bah. 

Torej imamo več kot polovico 
stanovanj, k i so bila zgrajena 
pred vojno, kar nam dela sive 
lase. Zato bomo vsaj tr i leta 
morali dati vsa sredstva, s ka
terimi bomo razpolagali, za po
pravilo in vzdrževanje obstoje
čega stanovanjskega sklada, še -

(Nadaljevun je s strani) 
nistov tudi pri nas izboljšalo in 
izpopolnilo v smislu pripomb, 
izrečenih na 4. plenumu C K 
Z K J in med dosedanjo razpra
vo. Ce namreč hočemo, da bo v 
podjetju zdravo delal organ sa
moupravljanja, potem mora 
najprej dobro delati organiza
cija Z K ; če hočemo, da se de-
mokratizem v družbi razvija, 
potem se moramo najprej bo
r i t i za demokratizem v Zvezi 
komunistov. 

Poglejmo malo. kakšni so na
ši sestanki osnovnih organizacij 
Z K : redki, ne dovolj pripravlje
ni , slaba udeležba, n i samokri-

le potem bomo lahko začeli tu
di z gradnjo novih stanovanj.« 

2. S kakšnimi sredstvi razpo
lagate letos? 

Kol iko od teh sredstev bo šlo 
za popravilo in v rJ rževan je sta
novanj in koliko za režijo va
šega podjetja' 

Kol iko od skupnih sredstev 
bodo prispevali stanovalci iz 
svojih stanarin in koliko bo 
znašal letos regres? 

»Naše podjetje bo letos dobilo 
za naloge na področju stano
vanjskega gospodarstva 49 m i 
lijonov 508.269 S dinarjev. Od 
tega bodo znašale stanarine 
skupaj 55 odstotkov, oziroma 
27,229.548 dinarjev, regres iz 
stanovanjskega prispevka, ki ga 
plačujejo delavci v delovnih 
organizacijah pa ostalih 45 °/n, 
oziroma 22,278.721 S dinarjev 
Za režijo podjetja (predvsem za 
osebne dohodke zaposlenih) bo 
od teh sredstev šlo 7,243.214 S 
dinarjev, torej približno 15%>. 
Z enako vsoto bodo, oziroma so 
že, razpolagali tudi hišni sveti 
To so sredstva za zavarovanje, 
čiščenje skupnih prostorov, či
ščenje dimnikov, odvoz smeti, 
fekalij in podobno. Za tekoče 
vzdrževanje stanovanjskih hiš 
smo letos namenili 4,572.330 S 
dinarjev. To so stroški za ple
skanje, čiščenje, vzdrževanje 
dostopnih poti itd. Amortizacija 
znaša 12,635.751 S dinarjev, za 
investicijsko vzdrževanje (nove 
strehe, kanalizacija, nove fasa
de itd.) pa bo šlo ostalih 17 m i 
lijonov 416.041 S din.« 

3. Kako pa Je s poslovnimi 
prostori? 

»Poslovni prostori nam bodo 
po starih najemninah prinesli 
samo 1,239.847 S dinarjev, kar 
je zelo malo. Prav te dni pa bo
mo sklenili z vsemi najemniki 
nove pogodbe z višjimi najem
ninami, saj zakon določa, da te 
ne smejo biti nižje kot je po
prečna najemnina za 1 m* sta
novanjske površine. Okoli 30 
poslovnih prostorov pa je tre-

tike. Zato začnimo gledati tudi 
nase, pa se bodo tudi nečlani 
ravnali po nas in — stvari se 
bodo zboljšale. 

V peti točki sklepov 4. plenu
ma C K Z K J je rečeno: K o cen
tralni komite Z K J sprejema te 
sklepe, se obrača na vse komu
niste In delovne ljudi Jugosla
vije, da dajo vse. sile za nadalj
nji razvoj samoupravljanja in 
neposredne demokracije ter 
uresničevanje ustavnih nravlc. 
Malo sil smo doslej vložili pri 
nas! Cesa se bojimo? Morda zo
pet »zamere«? 

A. D. 

nutno ali nezasedenih ali pa še 
ni razčiščeno vprašanje lastni
štva, oziroma kdo ima pravico 
razpolaganja.« 

4. S kakšnimi sredstvi boste 
razpolagali v naslednjih letih in 
iz katerih virov bodo ta sred
stva? 

»V naslednjih letih bomo raz
polagali s približno enakimi 
sredstvi kot letos (torej okoli 50 
milijonov), le da se bo notranje 
razmerje med deležem stanarin 
in subvencijo in stanovanjskega 
prispevka stalno večalo tako, da 
bodo leta 1970 stanovalci morali 
plačevati polno stanarino, torej 
skupno 50 milijonov. Vsako leto 
se bodo stanarine povečale za 
11,25 odstotka od tiste stanari
ne, k i jo bodo plačevali leta 
1970.« 

5. S kakšnimi nalogami, ozi
roma težavami ste trenutno naj
bolj zaposleni? 

»Na področju stanovanjskega 
gospodarstva želimo realizirati 
predvsem kratkoročni program 
sanacijskih del predvsem na 
starejših hišah, k i ga je že spre
jel centralni delavski svet naše
ga podjetja Trenutno so v teku 
najnujnejša popravila hiš in 
njihovo zavarovanje pred na
daljnjim propadanjem, pri če
mer želimo kar najbolje sode
lovati s hišnimi sveti in stano
valci samimi ter z ustanovitelji 
stanovanjskega podjetja. Drugo 
področje našega dela pa je p r i 
prava in oddaja mestnih zem
ljišč interesentom za stanovanj
sko gradnjo, predvsem priprava 
urbanis t ične dokumentacije. P r i 
pravljamo zazidalni načr t za 
območje Sp. J a r š in Rodice 
(razpis bo v prvi polovici na
slednjega leta), za Zavrti v 
Mengšu pripravljamo parcela
cijo in odvzem zemljišč uporab
nikom (razpis bo verjetno še le
tos). Za Trzin — Za rebrjo — je 
v izdelavi izmera in priprava 
zazidalnega načr ta (razpis bo v 
letu 1967), za Radomlje pa je v 
izdelavi zazidalni načr t (razpis 
bo spomladi 1967).« 

6. Menda nameravate ustano
vi t i za vzdrževanje hiš nekatere 
obrtne servise? 

»Res je. Potrebe investicijske
ga in tekočega vzdrževanja nas 
silijo v to, da bomo verjetno še 
letos ustanovili vsaj pleskarski 
in vodoinstalaterski servis, k i 
bosta služila izključno za naše 
lastne potrebe Kol ikor pa bo 
potrebno, bomo ustanovili tudi 
nekatere druge servise.« 

7. Kakšen je sestav central
nega delavskega sveta vašega 
podjetja? 

»V CDS je pet predstavnikov 
stanovalcev, k i j ih je izvolila 
skupščina stanovalcev, tri pred
stavnike so izvoli l i ustanovitelji 
podjetja, dva je imenovala ob
činska skupščina, sedem pa je 
članov delovne skupnosti naše 
ga podjetja.« 

8. Na kakšen način namera
vate zagotoviti kar najboljfe 
sodelovanje stanovalcev in hiš
nih svetov ter ustanoviteljev pri 
opravljanju skupnih zadev in 
upravljanju podjetja sploh? 

»Predvsem bomo še pred kon
cem leta točno 'bvest i l i skup
ščino stanovalcev o pio"ramu 
investicijskega vzdrževanja po
sameznih hiš in blokov. Obve
stili j ih bomo tudi o izvršenih 
popravilih Upoštevali bomo vse 
prtdloge in mnenja te skupščine 
v zvezi s tem, dokončno pa bo 
o tem sklepal CDS. V vašem l i 
stu bomo objavili tudi izvleček 
iz našega statuta, ki govori o 
pravicah in dolžnostih stanoval
cev in ustanoviteljev. P r i po
pravilih samih pa smo : - do-
sedaj tesno sodelovali s hišnimi 
sveti in stanovalci.« 

9. Kako ocenjujete to, da 
imamo v naši občini več stano
vanjskih podjetij, ne pa enega 
samega, kot bi bilo normalno in 
pravilno? 

»Imate prav! Pravilno in naj
ceneje bi bilo, da bi z vsemi 875 
stanovanji v družbeni lastnini v 
občini gospodarilo eno samo 
podjetje. Tako pa imamo štiri 
stanovanjska podjetja, oziroma 
enote, ker imajo T O K O , Z K I in, 
Induplati svoja podjetja. Ce b i 
gospodarili samo mi z vsemi 
stanovanji, bi bil i režijski stro
ški precej nižji, kot so sicer. M i 
slim, da bi morali to spreme
niti.« 

Franci Gerbec 

Kmetje in posestniki! 

Oglejte si sodobne kmetijske stroje na »Domža l skem 
jesenskem sejmu« v času od 21. do 30. oktobra 1966. 

Sodobna industrija malih kmetijskih strojev je poskr
bela tudi za vas, da vam olajša delo in poveča storilnost. 

Oglejte si razstavljene stroje in zahtevajte tehnične po
datke. 

Tudi za vas je kmetijski stroj najboljša investicija! 
Kmetje in posestniki! 

Obiščite domžalski jesenski sejem! 



Da ne b o p repozno ! 
' Iz leta v leto se tudi pri nas 
bolj zaostrujejo problemi v 
zvezi z našimi mladostnimi pre
stopniki. Kako rešiti to vpraša 
nje, že n i več samo naloga za to 
določenih upravnih organov, 
temveč stvar nas vseh. Saj 
imamo tudi pri nas vedno več 
primerov, ko s prstom kažejo 
na vse nas in nas obtožujejo, 
da smo po tej plati vse premalo 
storili. Kadarkol i se kaj zgodi 
po zaslugi teh mladih prestop
nikov, se ta j najdejo sedniki 
in tožniki. Zgražanja je na vscii 
koncih, kritike prav tako, samo 
da ta kr i t ika ne zaden? vedno 
pravega mesta. Zg<"v.':•..;.» se na
vadno prav tisti, ki največkrat 
nosijo glavno cd^evornest za 
taka zla dejanja. A l i ni žalost
no, da pr i čitanju raznih anket, 
ki j ih izpolnjujejo naši mladi 
ljudje, le moramo priznali, da 
mi starejši doslej nismo mosrli 
pekreniti kaj učinkovitejšega, 
da bi naši mladini nudili vsaj 
malo tistega, kar išče. Tako se 

L naša doraščajoča mladina poti
ka po gostinskih lokalih, ali se 
potepa po cestah, kjer se res ne 
rnorc naučit i nič dobrega. M l a 
di ljudje beže iz domačega oko
lja, ker j ih tam ne razumejo 
niti njihovi najbližji. Starši 
na jvečkra t grešc v svoji slepi 
starševski ljubezni. 

Naj navedem vsaj nekaj kon
kretnih primerov. V neki druži
ni raste sin, ki ga oče in mati 
vsak po svoje vzgajata. P r v i 
prestrogo z večnim pretepa
njem, mati s potuho in nepo
trebnim zagovarjanjem. Prav 
ista mati je celo prosila učite
lja, naj vendar spregleda "je

znemu sinu kajenje cigaret, če
prav je fant star šele trinajst 
let. Fant zato svojo mater izsi
ljuje, se redno potepa, krade in 
tako dela sramoto svojim star

šem in šoli. Kdo je kriv, da je 
fant zabredel na kr iva pota? 
Drugod je oče kroničen pijanec, 
mati neurejena, otroci prepu
ščeni sami sebi. Kakšne vzgoje 
so deležni ti otroci? Iz njih ra 
stejo bodoči mladostni prestop
nik i . Danes na naših občinskih 
skupščinah nimamo nikogar, k i 
bi se po svoji dolžnosti zavzel 
za tako mladino. Imamo soci
alno skrbstvo, ki pa na jvečkra t 
tudi ne more vsesa, oziroma je 
njegova dejavnost tako obširna, 
da se j i izmuznejo tudi taki pe
reči problemi. Imamo organe 
milice, k i pa imajo prav pri 
mladostnih prestopnikih naj-
večkK-.t vezane roke. Zato smo 
mnenja,, da bi se moral organi
zirati pri vsakem oddelku za 
notranje zadeve v vsaki obči
ni poseben referat prav za re
ševanje te problematike. 

V višjih razredih Posebnih 
osnovnih šol večkra t izstopajo 
ti mladi prestopniki, ki niso sa
mo mentalno pn iadr t i , temveč 
se v njih pokažejo slej ali prej 
psihične motnje, ki j ih ženejo 
v lc;.ke prestop'.;e ali celo v 
kriminal . P r i taki mladini so 
vsa piizadevanja vzgojiteljev 
na j vc: krat zaman. Prav taki 
mladinci in pionirji slabo vp l i 
vajo na vse ostale, ker vidijo v 
njih svoje vzore in junake. Da 
pr i vsem tem igrajo veliko vlo
go racal drugi vpl iv i , domače 
okolje, slabi f i lmi, cesta, slabo 
čtivo, je na dlani. Zato bi bilo 
nujno, da se obravnava na vseh 
sestankih in zborovanjih vseh 
naših množičnih političnih or
ganizacij tudi ta problematika 
in se s čimprejšnjimi ukrepi 
pristopi k zboljšanju in odstra
njevanju vzrokov za tako sta
nje. Dvajset let po svobodi smo 
ponosni na velike dosežke v go
spodarstvu, na hiter razvoj na-

Z veliko ljubeznijo so člani Planinskega društva In Avto-
molo društva že pred leti uredili pred poslopjem občinske 
skupščine zastekljene omarice, kjer so objavljali sporočila svo
jim članom, obveščali občane 0 svojem delu in akcijah in 
in vršili propagando, eni za planine in turizem, drugi pa za 
motorizacijo. 

Ze večkrat se je zgodilo, da je kdo iz neprevidnosti razbil 
kalero teh stekel, vendar je društvo brez posebnega negodova
nja nabavilo novo. Pred dnevi pa so nočni razgrajači vzeli tudi 
te omarice »na piko« in razbili vsa slekla, prospekte in objave, 
ki so bile v omaricah, pa uničili. 

Tisto noč so stanovalci bližnjih hiš večkrat slišali razgraja
nje pijanih mladih ljudi, nekatere so celo prebudili iz spanja. 
Ker je tako razgrajanje precej pogosto bi bilo prav, da bi 
gostilničarji vedeli, kje je meja. ko še sinejo dati gostu alko 
hol, pa tudi 
pati 

organi Milice bi morali proti takim ostreje ukre-

Razbite omarice pa so žalostno spričevalo za tiste, ki niti 
dela idealistov ne morejo pustiti na miru! 

še socialistične družbe in na 
naš velik ugled zunaj po svetu. 
Prav! A koliko smo res storili, 
da bi tudi nova generacija na
daljevala začeto delo? Manjka 
nam primernih internatov, 
manjka primernih domov, kjer 
naj bi se pravilno vzgajali taki 

mladostni prestopniki in kamor 
naj bi prišli otroci, k i doma n i 
so deležni pravilne vzgoje. T u 
di za to bo treba najti nekoč 
nekje denar, k i se bo obilno 
obrestoval. Samo, da ne bo pre
pozno! 

Nace Vodnik 

Skupščina občine j e p o d e l i l a 
štipendije in p o s o j i l a 

V junijski številki smo oblju
bili , zato smo še bolj dolžni po
ročati o uspehu akcij, k i j ih je 
občinski komite Z M S skupno s 
Komisijo za štipendije pri ob
činski skupščini vodil v zvezi s 
š t ipendiranjem in kreditiranjem 
dijakov in študentov. 

Predvsem smo lahko zado
voljni z dejstvom, da je skup
ščina občine na svoji junijski 
s ej i sprejela predlanani odlok o 
št ipendiran j : i in kreditiranju 
dijakov in šti 'Hmlnv. ki na t anč 
no določa vn kriterije in no-
8oje z a prejemanje Stipendije 
Sli posojila. Poleg tega je do
ločila, da se mora razpisati no

ve štipendije in posojila ter od
lok pričeti izvajati z začetkom 
šolskega leta 196667. Omeniti 
je treba, da je bil občinski ko
mite Z M S skrajno nezadovoljen 
zaradi nesodelovanja občinskih 
upravnih organov, katerim bi 
moralo to biti službena dolžnost 
(Oddelek za gospodarstvo in f i 
nance elede pregleda finančnih 
možnosti, Oddelek za splošne in 
družbene službe glede tehnične 
priprave odloka in zbiranja 
pripomb in popravkov iz raz
prav). 

Na podlagi odloka je bilo v 
juliju razpisanih 35 štipendij in 
posojil za šole druge in tretje 

stopnje. Pri javilo se je prek 50 
prosilcev (skupno s predlogi iz 
osnovnih šol) iz naše in iz dru
gih občin. V začetku septembra 
je skupščina občine podelila 7 
štipendij in 20 posojil; nekatere 
štipendije bodo ponovno razpi
sane naslednje leto, ker letos 
ni bilo prosilcev, nekaterim pro
silcem pa so na predlog SOb 
štipendije podelile delovne or
ganizacije. Vsi mladi, k i so do
bili š tpendije in posojila, so iz 
naše občine, večina izhaja iz 
tako slabih socialnih razmer, da 
brez tega ne bi mogli študirat i . 

Ugotovimo lahko, da razpis 
kljub vsemu ni povsem dosegel 
svojega namena: za štipendije 
na nekaterih šolah ni bilo pro
silcev, nekatere ustanove pa so 
bile po objavi razpisa nezado

voljne, ker so menile, da niso 
bile upoštevane najnujnejše po
trebe po kadrih (npr. otroške 
negovalke). Zaradi tega moramo 
vnaprej pri tem delu prec' sem 
zagotoviti, da bodo upravni or
gani izdelali dolgoročni al i 
srednjeročni plan potreb po k a 
drih v družbenih službah in ob
činski upravi, ter ga dali v raz
pravo vsem prizadetim ustano
vam in zainteresiranim organi
zacijam. Ta plan in predvidene 
razpise št ipendij in posojil bodo 
lahko zelo koristno uporabljali 
tudi poklicni svetovalci v 
osnovnih šolah, če bodo hoteli 
mlade uspešneje usmerjati v 
nadaljnje šolanje. Letos je b i l 
razpis zaradi stiske s časom iz
dan pozneje kot določa odlok, 
vnaprej pa bo tudi pri tem po
trebna točnost, ker bodo le tako 
imele srednje in osnovne šole 
možnost, predlagati svoje dija
ke za dodelitev štipendije a'i 
posojila Fnako se bodo pa t rdi 
mladi lažje odločili za nadalj
nje šolanje, če bodo vedeli, ko
l ikšne so možnosti za to. da do
bijo štipendijo ali posojilo. 

Vida Dime 

Vlagajte svoie prihranke pr 

K r e d i t n i b a n k i i n h r a n i l n i c i L j u b l j a n a - podružnica Domžale 
S e v t e m m e s e c u b o števi lo v a r č e v a l c e v s h r a n i l n o kn j iž ico v d o m ž a l s k i b a n k i 
d o s e g l o števi lo 1 0 . O O O . Dese t t i sočega va rčeva lca b o p o d r u ž n i c a n a g r a d i l a s 
Prakt ičn im d a r i l o m - t r a n z i s t o r j e m 



Program dejavnosti na področju 
kulture za sezono 1966-67 

Oglejte si avtomobile znamke Renault na domžal skem 
jesenskem sejmu. 

Predstavljamo vam R 10 Renault - Major 

1. D R A M A T I K A 
Občinski svet Zveze kulturno-

prosvetnih organizacij bo orga
niziral dramsko revijo, k i bo 
potekala vse leto. V njej bodo 
lahko sodelovala prosvetna in 
druga druš tva , mladinski akt ivi 
in skupine, k i bodo naš tudi ra le 
eno ali več celovečernih dram, 
komedij, mladinskih iger, l jud
skih iger, operet, literarnih ve
čerov in pa kulturnih predstav. 
Predstave po terenu bo ocenje
vala posebna komisija, najbolj
še — izbrane skupine pa bodo 
nastopile tudi na zaključni re
vi j i , k i bo v enem izmed večjih 
krajev v občini. 

O b S Z K P O bo nudil strokovno 
pomoč po možnosti tudi kadrov
sko (režiserji). 

2. P L E S N E V A J E 
Znanje plesa in lepo vedenje 

koristi slehernemu človeku, po
sebno velja to za mladino. V 
letošnjem letu bodo organizira
ne plesne vaje I. in II. stopnje 
v Domžalah, Mengšu in v enem 
izmed centrov v Črnem grabnu. 
Seveda, če bo za to interes pri 
mladih. Lahko pa se bodo or
ganizirale tudi v drugih krajih 
naše občine. P r i tem organizi
ranju bo seveda sama mladina 
morala nositi večji del organi
zacijskih priprav, O b S Z K P O pa 
bo preskrbela plesne učitelje. 

3. F I L M S K A V Z G O J A 
Brez dvoma ima danes zelo 

velik vpl iv na človeka, zlasti na 
mladega, f i lm. K l jub njegovi 
razširjenosti je filmska vzgoja 
zelo zanemarjena. Občinski svet 
zveze kulturno-prosvetnih orga
nizacij bo preskrbel vsaj enkrat 
mesečno v naši občini, da bo 
predvajan dober film, katerega 
bo spremljala tudi strokovna 
razlaga, da bomo tudi pri tej 
umetnostni zvrsti ljudem sčaso
ma privzgojili smisel in razu
mevanje za lepo ter čut za 
umetniško vrednost. Proučit i bo 
treba tudi možnosti za ustano
vitev posebne komisije, ki bi 
vplivala tudi na repertoar v na
ših kinematografih. 

4 P E V S K I Z B O R I 
Kl jub zabavni glasbi, k i se je 

zelo razširila, so še danes pevski 
zbori zelo priljubljeni, sodelo
vanje v njih pa marsikomu nu
di velik užitek. V domžalski ob
čini je sedaj 5 zborov, k i delajo 
redno ali občasno. Kl jub temu, 
da za mlade vemo, da radi pre
pevajo, se ne vključujejo v ve
l ikem številu v to dejavnost. 
Glasbena komisija pr i občin
skem svetu Z K P O bo v vseh 
krajih, kjer bodo začeli formi
rati nove pevske zbore ali tudi 
manjše skupine (oktete, skupi
ne popevkarjev itd.) preskrbela 
tudi pevovodje. 

Občinski svet Z K P O bo kot 
vsako leto organiziral revijo 
pevskih zborov in skupin. 

5. F O L K L O R A 
Poleg športnega plesa so zelo 

lepi in prijetni folklorni ali na
rodni plesi. V naši občini razen 
v Papirnici Količevo ta dejav
nost ni razvita. V Domžalah bo 
organizirana folklorna skupina, 
k i bo zajemala interesente iz 
vse občine. Tudi v drugih kra
j ih se bodo lahko ustanavljale 
te skupine (iz več druš tev ali 
aktivov skupno), če bo dovolj 
interesa. S prizadevanjem in 
resnim delom bodo te skupine 
lahko tudi dosegle, da bi od de
lovnih organizacij zbrale sred
stva za nakup potrebnih oblek. 

6. Z A B A V N O - G L A S B E N E 
P R I R E D I T V E 

Prireditve z narodno in zabav
no glasbo so zelo priljubljene. 
Občinski svet Z K P O bo organi
ziral dve reviji , na katerih bodo 
nastopali pevci in izvajalci to
vrstne glasbe. Predvidoma bi 
bi l i reviji v decembru in febru
arju. Občinski svet Z K P O bo 
pr i pripravi nastopajočih nudil 
strokovno pomoč. 

7. K U L T U R N I VEČERI 
Zelo zanimiva in vsebinsko 

bogata kulturna zvrst so tudi 
kul turni večeri . Pod tem naslo
vom lahko naš tud i ramo tudi v 
majhnem prostoru enodejanko 
in odlomke iz dramskih del, l i 
terarne večere, (književnost, 
poezija), lahko se organizirajo 
glasbeni, l ikovni , f i lmski veče
r i . Občinski svet Z K P O lahko 
preskrbi literaturo, programe iz 
vseh področij kulture, diapozi
tive, glasbeno spremljavo (po
sneto na magnetofonskem tra
ku), lahko pa tudi strokovnega 
vodjo. 

8. O B I S K O V A N J E S N G V 
L J U B L J A N I I N K O N C E R T O V 

V G R O B E L J S K I C E R K V I 
Zaradi visoke umetn iške rav

ni predstav v Slovenskem na
rodnem gledališču je občinski 
svet Z K P O v gledališki sezoni 
1966/67 organiziral abonma za 
ljubitelje dramske in operne 
umetnosti. Organiziral je tudi 
prevoz. V grobeljski cerkvi, k i 
je sedaj restavrirana in odprta 
kot muzej Jelovškovih fresk, bo 
Zavod za glasbeno izobraževa
nje pripravi l več koncertov v 
baročnem stilu. Druš tva ln 
mladinski aktivi bodo lahko or
ganizirali skupinske oglede mu
zeja in obiske koncertov. Stro
kovno razlago pr i ogledih bo 
zagotovil občinski svet Z K P O . 

9. P R I R E J A N J E R A Z S T A V 
Organizacija in prirejanje 

razstav zahteva nekoliko i zku
šenosti. V krajih, kjer druge 

— motor zadaj, 4 cilindri, 1108 cem, 50 K M , 135 km/h, 
potrošnja 6,8 1/100 km, 5 sedežev, diskaste zavore, sinkroni
zirane brzine. 

Ce pa se boste odločili za R 4 : 
— 845 cem, 32 K M . 110 km/h, poraba 6 1/100 km, 5 vrat. 
To je najprimernejš i voz za obrtnike, kmete in vse tiste, 

ki žele imeti kar največ prtljažnega prostora. 
Vabimo vas na brezobvezen ogled naših vozil na dom

žalskem jesenskem sejmu. 
Vse informacije dobite lahko na sejmu ali pa pri gene

ralnem zastopstvu za Jugoslavijo: ••Cosmos- Ljubljana, Ce
lovška 34. 

kulturne dejavnosti niso razvi
te, lahko vsaka, še tako skrom
na razstava popestri življenje 
občanov. Razstave so lahko: l i 
kovne, domačih in drugih av
torjev — starih predmetov, 
orodja, posode, obleke, deli po
hištva, knjige, spisi, glasbeni 
instrumenti, predmeti iz N O B , 
rudnin in rastlin iz določenega 
kraja itd. Občinski svet ima na 
razpolago razstavne panoje. 
Prosvetna druš tva in mladin
ski aktivi bodo dobili pri občin
skem svetu tudi strokovno po
moč. 

10. KNJIŽNIČARSTVO 
V naši občini je knj ižničar

stvo razvito le v večjih sredi
ščih. Centralna knjižnica v 
Domžalah pošilja potujoče kov
čke le v nekatere vasi, priprav
ljena pa j ih je pošiljati v vsa
ko vas, če je le tam nekdo, k i 
bi knjige prevzel. Vs i mladinski 
akt ivi , tovarniški in terenski 
lahko stopijo v stik s centralno 
knjižnico in na svojem področ
ju vpeljejo knjižničarstvo. 

11. P R O S L A V E I N 
M A N I F E S T A C I J E 

Večina prosvetnih druš tev in 
drugih organizacij prireja pro

slave ob državnih in drugih 
praznikih šablonsko, na star na
čin, k i ljudi ne privabi,. Z no
vejšimi prijemi in skrbno pri
pravo bi občinski svet Z K P O , 
k i ima na tem področju že ne
kaj izkušenj, lahko nudil stro
kovno pomoč. S t akšn im nači
nom dela želimo spremeniti do
sedanjo enolično shemo teh pro
slav. 

12. O R G A N I Z A C I J A I N 

P O S R E D O V A N J E 

Občinski svet Z K P O bo pre/~" | 
vzel posredovanje in organiza 
cijo gostovanj vseh predstav ln 
prireditev, ki bodo dovolj do
bro pripravljene. Tako posa
mezni kraji ne bodo videli le 
dosežkov svojih druš tev ln k u l 
turnih skupin, pač pa tudi re
zultate dela drugih. Prav tako 
bo njegova naloga, da organizi
ra gostovanja skupin iz drugih 
občin in posreduje za gostova
nja domačih druš tev v drugih 
občinah. 

Občinski svet 
Zveze kulturno prosvetnih 

organizacij 

D o m ž a l e 

O b v e s t i l o 
Vse stanovalce v stanovanjskih hišah pod uprave Stano

vanjskega podjetja Domžale obveščamo, da bomo pričeli s 1-
novembrom pobirati stanarino po inkasantu, ki bo imel poobla
stilo našega podjetja. Stanovanjsko podjetje 

D o m ž a l e 



Prometna problematika 
v Domžalah in bližnji okolici 

Letošnja turist ična sezona je 
mimo in s tem v zvezi tudi čas 
najgostejšega prometa, ki se je 
vsak dan odvijal po naših ce
stah. Ugotavljamo, da je bilo 
letos za 15°/» več prometa — v 
glavnem avtomobilov s tujo re
gistracijo, kot v istem obdobju 
preteklega leta. Predvsem so to 
Avstr i jci in Nemci, pa tudi Ita
lijani ie prodirajo do Domžal, 
čeprav še v manjšem številu. 
Ker imajo zunaj vač avto cest 
kot pri nas ln v zvezi s tem 
tudi hitreje vozi j a po na.'ih, za 
tako hiter promet neprimernih 
cestah, je razumljivo, da pogo
sto pride do hujših p i . matnih 
nesreč, ki j ih povzročijo ino-
zemci, Nujnu bomo morali m i 
sliti na to, da bomo počasna vo
zila (traktorje, kolesarje, vprež-
na vozila, razne samohodne de
lovne stroje, ro5na vozičke in 

L drugo) Odstranili s tranzitnih 
cest ter za ta počasna vozi'a na
pravili vzporedne ceste. S tem 
bomo omogočili hitrejši tranzit
ni promet in na drugi strani za
varovali obJane pred nesre.ami. 
Povedati moramo tudi, da je v 
občini Domžale kar precej tako 
imenovanih «stranskih cest«, sa
mo te ceste so dostikrat v ta
kem stanju, da je po njih pro
met nemogoč (v zimskem času 
niso vse izplužene, poleti pa n i 
so oskrbovane in so jamasle. 
Pogosto niso mostovi prpiavlje-

' ni in varni za noimalcii pro
met). 

Pa si oglejmo nesreče, k i so 
bile na na'em območju v času 
od 1. V. 1966 do 30. I X . 10o8 po 
mesecih: 

maj — 28 prometnih nesreč, 
11 oseb huje poškodovanih; 

junij — 36 prometnih nesreč. 
15 oseb huje poškodovanih, 3 
osebe izaubile življenje; 

j - julij — 31 prometnih nesreč, 
^*19 oseb huje poškodovanih; 

avgust — 41 prometnih ne
sreč, 10 oseb huje poškodova
nih; 

september — 28 prometnih 
nesreč, 7 oseb huje poškodova
nih. 

Skupaj 164 prometnih nesreč, 
62 oseb hu fe poškodovanih, 3 
osebe izgubile življenje. 

V juniju so pri treh promet
nih nesrečah izgubili življenje 
ena skrbna mati z Rodice in 
dva otroka v starosti od dveh 
do petih let. 

Kje so vzroki za tako hude 
prometne mereče , ki terjajo 
življenja In rnvrhu celo življe
nja otrok? 

Ce opišemo nesrečo, kjer Je 
Voznik tovornjaka povozil dve
letnega otroka, je vzrok v tem. 
da je prehitro vozil z ozirom na 
Stanje ceste in prometa na njej 
in drugič, ker ni imel popolno
ma v redu motornega vozila, če-
Brav bi ga kot poklicni voznik 
M O R A L imeti. Otrok se je igral 
i iven ceste, na domačem dvo
rišču. 

Neposredni vzrok nesreče pa 
so bili trije otroci, ki so stekli 
čez cesto, ne da bi se prepričali , 
če je cesta prosta. 

Drugi primer je z Rodice, kjer 
je spet otrok stekel čez cesto in 
naravnost pod kolo osebnega 
avtomobila. Cesta je zelo pro
metna ln za otroke izredno ne
varna. Starši bi ob takih cestah 
morali imeti otroke stalno pred 
očmi in Jih ne puščati same, da 
se igrajo ob cestah in s tem 
povzročajo nevarnost za sebe in 
ostale uporabnike ceste. 

Naslednji primer matere, ki je 
izgubila življenje tudi nu Rodici 
pa je usoden v tem, da je za
vila čez cesto, ne da bi pravo
časno nakazala spremembo 
smeri vožnje. Take nesreče so 
v Domžalah zelo pogoste in se 
končajo ponavadi s hudimi po
sledicami. 

Kateri so najpogostejši vzro
ki, ki so botrovali prometnim 
nesrečam v poletnih mesecih? 

1. Prehitra v^.'nja skozi na
seljene kraje. 

2. Vozniki ne upoštevajo sta
nja osste in prometa na njej. 

3. I l i lijevanje prednosti, zelo 
pu.;ci>t pojav. 

4. Novi neizkušeni vozniki 
motornih vozil . 

5. t ožnje breg vozniških do
voljenj, posebno pri mladolet
niki.! . 

6. Vpliv alkohola, slasti pri 
kolesarjih in mopedistih. 

7. Razni drugi vzroki. 
Ce bi vsi občani in vozniki 

upoštevali predpise o prednost
nih in neprednostnih cestah, po
tem bi lahko hitreje vozili skozi 
strni .'na naselja. Ker pa tega 
zaenkrat v nuši občini še ne 
upoštevajo, mora voznik motor
nega vozila ručunati na to, da 
se mu lahko »vsak čas« pojavi 
prepreka na cesti. Prehitre 
vožnje so vedno na ovinkih in 
križiščih cest. Zlasti so nevarni 
nepregledni ovinki. 

Naše ceste so za današnji pro
met res preozke. Odgovarjule 
bi za silo, če bi bil na teh cestah 
samo hiter promet. Ker pa ima
mo vsa vozila na cestah in še 
pešce ter otroke, moramo res 
pazljivo voziti po njih. Ceste 
krajevnega prometa pa so v 
slabem stanju in pogosto nespo
sobne za vsak promet. Da so 
ceste take, se nI čuditi , saj po 
občinski cesti dopuščamo vož
njo z vsemi motornimi vozili , 
ne glede na tonažo. Tudi gost 
avtobusni promet ceste precej 
poškoduje. Vse te ceste pa so 
izredno prometne. Zlasti v času 
tako imenovanih »konic«. Cas. 
ko delavci gredo na delo In se 
vračajo z dela. Tudi delovni čas 
po naših delovnih organizacijah 
je še vedno urejen tako, kot je 
b i l pred tridesetimi leti, ko na 
cesti avtomobilov sploh ni bilo. 

Izsiljevanje prednosti! Voznik 
enega ali drugega vozila, ne da 
bi se prepričal , če je cesta pro

sta, zapelje na prednostno cesto 
in nesreča je tu. Tudi pri p i a -
vilnem zavijanju v levo je zeio 
važno, kako to v praksi . '^pra
vimo. Kolesar naj pri zavijanju 
v levo pravočasno nakaže z ro
ko spremembo vožnje in zapelje 
na sredino do bele čr te (tam, 
kjer je cesta dovolj široka), se 
prepriča, če je cesta iz nasprot
ne smeri prosta in šele sedaj 
naj zapelje v željeno sm?r. Ro
ko iztegniti in že zavijati je ne
varno ln nepravilno. Vedeti 
moramo, da voznik motornega 
vozila, k i vozi 80 km na uro, vo
zila ne more na mestu ustaviti. 
Nesreča je ob takem primeru 
neizogibna. 

Kadar nameravamo prečkati 
prednostno cesto, se vedno prej 
prepriča imo, če je v resnici pro
sta. Izsiljevanje ni dovoljeno in 
je zelo grob prekršek, ki ima 
pogosto hude posledice. 

Tudi slabi vozniki naj bi ne 
vozili po prometnih cestah. Da
nes hoče biti vtak občan šofer, 
čeprav vsak nima teh sposub-
nosli. Nekateri so boljši, imajo 
izreden refleks, drugi pa počasi 
dojtunaja tehniko vožnje. Ima
mo primere, da tak »neizkušen« 
voznik predstavlja pogosto 
»coklo* v prometu, ker vozi 
prepočasi na tranzitni cesti. 
Druzič pa ga vsaka najmanjša 
prepreka vrže s tira in brez 
zaviranja zavozi v vozilo, ki se 
je pojavilo pred njim. Pred leti 
je bilo v praksi, da kdor je tri
krat padci na šoferskem izpitu, 
tega nI mogel več ponavljati. 
Sedaj pa lahko po desetkrat in 
več delajo in enkrat pridejo 
»skozi«, kot sami pravijo. Taki 
primeri so danes pogosti, zato bi 
še enkrat opomnil, da »NE MO
RE BITI VSAKDO VOZNIK 
MOTORNEGA VOZILA« — 
vsaj dober voznik ne. 

Tudi voženj brez vozniških 
dovoljenj je vedno več. V ju l i 
ju smo jih obravnavali 31. Naj
več je mopedistov. P r i mopedi
stih nastopajo še vedno težave 
zato, ker nimajo registrskega 
znaka in ob povzročitvi nesreče 
pobegnejo. Težave nastanejo pri 
izsleditvi storilca. Tudi otrok je 
veliko, k i j im starši zaupajo 
moped in se vozijo z njim po 
javnih, zelo prometnih cestah. 
Kdor da motorno vozilo na upo
rabo osebi, k i ve, da nima 
ustreznega vozniškega dovolje

nja, je tudi odgovoren po zako
nu o varnost; prometa na jav
nih casiah (Ur. list S F R J , štev. 
14,63). 

P r i kolesarjih in mopedistih, 
pa tudi pr i osiaiih voznikih mo-
lurnih vozil je še vedno precej 
pogost pojav, da se opijanijo in 
v takem stanju upravljajo mo
torna vozila po javnih cesiah. 
Taki voz/iiki ponavadi divje vo
zijo in predstavljajo nevarnost 
zase in za druge uporabnike 
javnih cesi. 

Nesreče iz ostalih vzrokov so 
res včasih neizogibne, vendar je 
pogosti vzrok prekiaika var
nostna razdalja, katere tudi ne 
moremo in ne smemo prezreti. 
Pravi lo pravi, da naj vozimo v 
taki oddaljenosti za drugim vo
zilom, s kakršno hitrostjo vo
zimo. 

Na naših cestah pogrešamo 
tudi vljudnost. Ce pride do ne
zgode, se ponavadi šoferja naj
prej med seboj skregata, potem 
izsiljujeta denar in končno, če 
se ne moreta v jezi »pobotali«, 
najdeta pot na P L M , kjer pr i 
javita nesrečo. Te navade bo 
treba slej ko prej spremeniti in 
zadevo reševali vljudno in drug 
drugemu nuditi iskreno tovari-
ško pomoč. Zgledujmo se na t i 
stih, ki danes že tako delajo, in 
teh ni malo! 

Nekateri vozniki motornih vo
zil vozijo pravilno samo t .krat , 
kadar imajo uniformiranega m i 
ličnika za seboj. Ce tega ne ču
tijo in ne vidijo, potem zanj'e 
predpisi ne veljajo. 

Naj opišem primer, k i se je 
dogodil pred časom na cesti II. 
reda Trzin—Mengeš: Po cesti 
proti Mengšu sta se peljala mo-
pedist Grgar in sopotnik Djurič 
Rasim. Ke r sta bila vinjena, sta 
padla po cesti. Cestar jima je 
pomagal in j ih hotel spraviti s 
ceste, da j ih ne bi kdo povozil. 
Zaradi pomoči sta cestarja pre
tepla do nezavesti in mu priza
dejala hudo telesno poškodbo na 
glavi, da je cestar na eno oko 
popolnoma oslepel. To je samo 
en primer! 

K o razmišl jamo o vseh teh 
nesrečah, se nam vsiljuje misel, 
da bi z malo več previdnosti, 
upoštevajoč vse negativne in 
pozitivne lastnosti naših cest ter 
objektivne in subjektivne teža
ve voznikov motornih vozil , po
lovico teh nesreč lahko prepre
čili. Zavedajmo se. da cesta nI 
samo »naša«, temveč jo imamo 
pravico le uporabljati kot ena
kopravni člani družbe, pravico 
do take uporabe pa imajo tudi 
drugI. 

Franc Kalan 

J a v n a z a h v a l a 
Komisija za bivše vojaške vojne ujetnike pri občinskem 

odboru ZZB NOV v Domžalah se v imenu vseh bivših ujetnikov 
domžalske občine javno zahvaljuje tukajšnjim gospodarskim or
ganizacijam za prispevke, s katerimi so pomagali kriti prevozne 
stroške in vse ostalo ob našem prvem srečanju dne 18. IX. 1966 
v Mostecu pri Ljubljani. To srečanje nam Je omogočilo predsed
stvo R. O. Z Z B NOV Slovenije. 



Delo Delavske univerze 
in program za letošnjo sezono 

Rezultati, k i j ih je v pretekli 
sezoni dosegla Delavska univer
za na področju izobraževanja 
odraslih in pestrost oblik, k i j ih 
je razvila pr i svojem delu, kaže
jo na to, da je našla svoje mesto 
v celotnem izobraževalnem s i 
stemu. 

Šole, tečaji, seminarji in pre
davanja so zajela področje ce
lotne občine, vsebinsko pa je b i 
lo družbenoekonomsko, stro
kovno in splošno področje. 

Na družbenoekonomskem pod
ročju je bi l dan največji po
udarek nadaljnjemu izpopolnje
vanju samoupravljavcev in go
spodarstvenikov. Programi teh 
seminarjev, k i so bi l i organizi
rani tako v občinskem merilu, 
kot znotraj posameznih kolekti
vov so zajeli vprašanja gospo
darjenja, nagrajevanja, produk
tivnosti in samoupravljanja. 
Organizirani sta b i l i mladinska 
in večerna politični šola II. 
stopnje. Programa obeh šol sta 
bila konkretna in prilagojena 
pr i l ikam gospodarskega in druž
benega razvoja. Za gospodar
stvenike je bil organiziran ciklus 
predavanj o reformnih principih 
in o nadaljnjem razvoju samo
upravljanja. Predavanj se je 
udeležilo 320 poslušalcev, semi
narjev pa skupaj 210 slušateljev. 

Na strokovnem področju je 
bi l dan največji poudarek posa
meznim večernim šolam in stro
kovnim tečajem v delovnih or
ganizacijah. V večerni šoli za 
odrasle, srednji ekonomski šoli 
in galanterijski šoli ter v jezi
kovnih tečajih je bilo vpisanih 
137 slušateljev. Skozi posamezne 
strokovne tečaje, kot so bil i te
čaj za tkalske mojstre, za po
klicne voznike motornih vozil, 
tečaj za inštruktor je , gospodinj
ski tečaji in seminarji o novih 
zakonskih predpisih, pa je šlo 
več kot 290 tečajnikov. Tako je 
strokovno izobraževanje šlo 
močno v širino in mnogim je 
bilo omogočeno, da si izpopolni
jo svoje šolsko in strokovno 
znanje. 

Na področju splošnega izo
braževanja so bila v vseh kra
jih organizirana predavanja s 
področja vzgoje, zdravstva, kme
tijstva, prometne vzgoje in po
topisov, Teh predavanj, k i j ih 
je bilo po številu 97, se je ude
ležilo prek 9000 poslušalcev. 
Velik interes in zanimive teme 
brez dvoma kažejo na to, da si 
ljudje želijo seznaniti se s pro
blematiko, k i neposredno zade
va vprašanja življenja, gospo
darjenja in predvsem vzgoje 
ter odnosov med šolo in domom. 

Lanskoletna dejavnost D U pa 
je tudi izhodišče za letošnji nro-
pram in to na vseh področjih. 
Ce v grobih stavkih nanizamo 
ta program, potem bi izgledal 
takole: 

Družbenoekonomsko 
področje 

— ciklus predavanj za samo-
upravljavce in gospodarstvenike 

— večerna politična šola (II. 
stopnje in mladinska) 

— seminarji za vodstva sa
moupravnih organov in sindi
kalnih podružnic 

— seminarji za vodstva druž-
beno-polit ičnih organizacij 

— seminarji za člane samo
upravnih organov v delovnih 
organizacijah 

— posamezna predavanja s 
področja gospodarjenja in sa
moupravljanja 

Strokovno področje 
— večerna šola za odrasle 

(osemletka) 
— večerna srednja ekonom

ska šola (II. letnik) 
— srednja galanterijska šola 

(III. letnik) 
— tečaj nemškega jezika 
— dveletni tečaj za mojstre 

tkalske stroke 
— tečaj za poklicne voznike 

motornih vozil 
— tečaji za ozek in širok pro

fi l v delovnih organizacijah 
— seminar za skladiščnike 
— tečaji iz varnosti pri delu 

v posameznih delovnih organi
zacijah 

— gospodinjski tečaji 
— tečaji iz šiviljstva in kro

jenja 
— ostali strokovni tečaji na 

osnovi interesov delovnih orga
nizacij 

Splošno izobraževanje 
— vzgojna predavanja v sklo

pu »Šol za s tarše in mladino« 
— predavanja s področja 

zdravstva, kmetijstva, občinske
ga gospodarstva, družbene ure
ditve, prometa, potopisov 

— ciklus kmetijskih preda
vanj pod naslovom »Šola za 
kmetovalce« 

— predavanja bodo na željo 
občanov organizirana v vseh 
krajih v občini 

Podrobni programi za celotno 
dejavnost se pripravljajo na 
Delavski univerzi, kjer lahko 
dobite tudi vsa potrebna pojas
nila. 

»Jeretiuovo jamo« v Domžalah uporabljajo domžalska 
podjetja za odlaganje odpadkov in drugega neuporabnega ma
terijala. Do nedavna so vozniki ta materijal res odlagali v ja 
mo al i pa vsaj v njeno neposredno bližino, buldožer pa je od 
časa do časa okolico jame pospravil. V zadnjem času pa so 
vozniki pričeli stresali svoj lovor že kar na obe strani ceste, 
ki pelje v Grobl je in lako povzročili , da je cesta že neprevoz
na. Tudi avtobusi s liolandskimi gosti so se le s ležavo prebi
j a l i preko kupov odpadkov. Upamo, da j im la »malenkost« ni 
pokvari la sicer odl ičnega vtisa, ki so ga dobili o nas in naših 
krn j i l i . 

V Domžalah oživljena gledališka dejavnost 

i 

Pred desetimi in več leti je 
bila gledališka dejavnost v 
Domžalah lepo razvita, saj ni 
bilo sezone, da se ne bi dom
žalski gledališki entuziasti 
predstavili občinstvu z eno ali 
več premierami. Toda nastopilo 
je obdobje, ko je vsako, tudi 
najmanjše delovanje dramske 
sekcije prosvetnega druš tva 
Svobode, povsem zamrlo. Pola
goma je zamrlo tudi zanimanje 
in čut, da je dramska umetnost 
potrebna tudi sodobnemu člo
veku. To dokazuje dovolj jas
no odziv na razpis Z K P O Dom
žale. Ta organizacija je namreč 
nameravala organizirati za pod
ročje občine dva abonmaja v 

Obiščite na domžalskem jesenskem sejmu prodajni pa

viljon Živi lske industrije Kamnik. 

Ceneje, kot če bi vlagali sami, si lahko nabavite za 

zimnico 

— gorčico, kisle kumarice, papriko v olju, feferone 

v kisu, sirup iz črnega ribeza. 

Oglejte si naše — znižane cene! 

Drami in Operi S N G . Ker pa se 
je na razpis prijavilo samo de
vet oseb, je morala abonmaje 
odpovedati. Ta podatek nam 
dovolj jasno izpričuje, kako 
borne so kulturne razmere v 
Domžalah. 

Z veseljem pa lahko zapiše
mo, da je po tolikih letih ven
darle dramatika v Domžalah na 
novih poteh. Z zaposlitvijo pro
svetnega delavca, diplomanta 
akademije za gledališče, fi lm, 
radio in televizijo, smo dobili 
potrebno strokovno moč, so pa 1 
sedaj tudi lepi obeti, da tudi vf 
Domžalah dobimo oder, k i bi 
kolikor toliko ustrezal sodob
nim zahtevam; pohvaliti mora
mo zato pobudo Zavoda za 
glasbeno izobraževanje in Z K P O 
občine Domžale, da se ekran V 
K i n u pomakne nazaj. S tem bi 
pridobili najmanj 6 metrov ln 
bi bila dvorana poleg nekaterih 
drugih pridobitev vsaj provizo-
rično opremljena za manj zah
tevne gledališke uprizoritve. 
Ke r so bile v dvorani pred 
kratkim prenovljene tudi vse 
elektr ične instalacije, je upati, 
da bo dvorana že v novembru 
usposobljena za gledališke pred
stave. 

V skupini, k i se je zbrala 
okrog režiserja Marjana Brezni
ka, je poleg nekaterih že preka
ljenih igralcev večina mladine, 
zato je upati, da ta poskus 
oživljenja domžalskega amater
skega gledališča ne bo ostal le 
poskus, temveč da bomo lahko 
v prihodnosti napisali še marsi
kaj o njegovih uprizoritvah in 
delu. 



P l a n f l u o r o g r a f s k e a k c i j e 
Fluorografski pregledi prebivalstva so 

koristni šele takrat, če se zagotovi vsaj 
97 °/o udeležba. Da pa se zagotovi taka 
udeležba, je potrebna poleg zavesti posa
meznika, k i bo prejel individualni poziv, 
tudi dobra organizacija celotne fluorograf
ske akcije. 

Organizacija fluorografske akcije n i sa
mo delo upravnih organov skupščine, tem
več mora biti izvajana tudi s strani ostalih 
družbeno-poli t ičnih organov. Nikakor ne 
bi bilo priporočljivo, da bi se akcija v ob
činskem merilu prepustila zgolj kaki 
zdravstveni ustanovi, ker ta n i v stanju, 
da bi mobilizirala 97 "/o ali več prebival
stva za fluorografske preglede. 

Ce na kratko pregledamo organizacijske 
priprave, vidimo, da je poleg ostalih nalog, 
ki j ih je potrebno izvesti pred samim f lu-
orografiranjem, kot so poimenski seznam 
prebivalstva, sestava in objava odloka o 
obveznem fluorografiranju itd., ena naj
osnovnejših in lahko bi rekli najvažnejših 
nalog sestava plana fluorografske akcije. 
Ta se sestavi na podlagi poimenskega spi
ska oseb. ki so podvržene obveznemu f lu
orografiranju. V plan je potrebno zajeti 
kraj slikanja, to je tako imenovano fluoro-
grafsko bazo. Vsaka baza ima svoj strogo 
določeni teritorij, v katerega so zajeta po
samezna naselja. Ke r se samo slikanje 
opravlja v dveh avtobusih, smo našo ob
čino razdelili med dve ekipi, od katerih 
pa ima vsaka različne tehnične zmoglji
vosti. Poleg vseh teh pogojev pa je bilo v 
planu potrebno upoštevat i tudi efektivno 
delo osebja, k i dela v ekipi pr i samem 
slikanju. Delovni čas teh oseb traja 6 ur 
dnevno, le v izjemnih primerih lahko de
lajo 8 ur. 

Ekipa, k i dela v večjem avtobusu ln k i 
jo bomo imenovali ekipa A , ima zmoglji
vost 130, druga oziroma ekipa B pa 110 
fluorografskih pregledov na uro. Na dan 
torej obe ekipi lahko opravita 1440 pregle
dov in sicer v normalnem času 6 ur, pri 
čemer pa ni upoštevan čas za prevoz f lu -
orografskega avtobusa iz baze na bazo in 
za priprave na slikanje. 

Vse navedene okolnosti so vplivale na 
sestavo obstoječega plana, k i ga opravlja
mo posebej. 

Dolgoletna praksa inšt i tuta za T B C na 
Golniku je pokazala, da je najbolj uspe
šen način obveščanja in pozivanja prebi
valstva na fluorografske preglede tako 
imenovani individualni poziv. 

Na tem pozivu je poleg osnovnih gene-
rali j kot. so priimek in ime, bivališče, 
rojstni podatki itd., tudi naveden točen 
čas in baza slikanja. S takim vabilom bo 
vsaka oseba, ki je predvidena za slikanje, 
pravočasno in točno obveščena, kdaj naj 
se zglasi. Po slikanju pa bo vsakemu po-
edincu služilo potrjeno vabilo kot dokaz, 
da se je odzval pozivu. 

Ponovno opozarjamo vse občane, da je 
slikanje pljuč obvezno in da bo vsakdo, 
ki ne bo prišel k fluorografiranju, predan 
sodniku za prekrške . 

Stab za izvedbo 
fluorografske akcije 

Ca« fluorografiranja 

Popravek 
V članku n pok. Rudiju Stra-

hrtvcu, ki smo ga objavili v zad
nji številki O P je tiskarski 
šk ra t spremenil smisel predzad-
n ieea stavka prvega odstavka, 
ki bi se moral glasiti: Do osvo
boditve ie živel v Ljubljani v 
stalnem strahu . . . Prosimo, da 
nam bralci to oproste. 

Datum 
od — do 

Fluorografska baza 
od — do ur 

EKIPA A 

2. X I . 7—12 13—18 10 Domžale — skupščina 
3. X I . 7—12 13—18 16 občine Domžale — dvo
4. X I . 7—12 13—18 10 rišče 

5. X I . 7—13 0 Zg. Ja r še 
kino Induplati 

7. X I . 7—13,30 6,30 Trzin 7—13,30 
gostilna Strmele 

8. X I . 7—13 6 Mengeš — 
9. X I . 7—13 6 Dom počitka 

10. X I . 7—10 3 

10. X I . 11—14,30 3,30 Homec — pri Prešernu 

11. X I . 7—13 6 Vir — 
12. X I . 7—10 3 tovarna Sončnica 

12. X I . 10,45—18,45 3 Kr t ina 10,45—18,45 
gostilna Pet r ič 

14. X I . 7—13,30 6,30 Moravče — 

Teritorij 
(naselje) 

Število 
planiranih 

oseb 

15. X I . 7—10,30 

15. X I . 11—12 

15. X I . 12,30—14,15 

EKIPA B 

2. X I . 8—14 

3 X I . 7—11 

3. X I . 12—14 

4. X I . 7—13 

5. X I . 7—13 

7. X I . 7—10 

7. X I . 13—14,45 

7. X I . 10,45—12,15 

8. X I . 7—11 

8 X I . 11,45—18 

9. X I . 7—12 

gostilna Kavka 

3,30 Blagovica 
pr i šoli 

1 Petelinjek 
gostilna Benkovič 

1,45 Trojane 
Krajevni urad 

6 Ihan 

Dragomelj 
pr i šoli 
Rova — 
pri gostilni Pire 
Rodica — 
zadružni dom 
Radomlje — 
šola 
Lukovica — K U 

1,45 Čemelo — 
posestvo 

1,30 Količevo — 
Papirnica 

4 Krašn ja — 
šola 

Rafolče — 
pri Mar t inčku 

Prevoje — 
pr i Trstenjaku 

Studljanska, Zaborš t 

Zg. Ja rše , Preserje pr i 
Radomljah 

Trzin, Depala vas 

Mengeš, Topole 

Vir , Podrečje 

Kr t ina , Brezovica, 
Brezje, Rača, Laze pr i 
Domžalah 

Cešnjice, Dešen, Hr ib 
nad Ribčami, Katari ja, 
Moravče, Podstran, 
Pogled Rudnik, Serjuče, 
Soteska, Sp. Preker, 
Vel ika vas, Zg. Preker, 
Zalog pr i Krašnj i , Zalog 
pr i Mor., Drtija, Sp. 
Dobrava 

Selce, Poljane, Cešnjice, 
Lipa , Prevoje, Prilesje, 
Vel. Jelnik, Zlatenk, 
Jelša, M a l i Jelnik, 
Golčaj, Podsmrečje, 
Blagovica, Višce, Zg. 
Loke, Korpe, Gaberje 

Podmilj , Log, Gorenje, 
Vranke, Suša, Javorje, 
Sp. Petelinjek 

Trojane, Učak, 
Šentožbolt, Bršlenovica, 
Prvine 

Ihan, Brdo, Zajelše, Selo 
pr i Ihanu, Goričica, 
Prelog 
Dragomelj, Bišče, Mala 
Loka, Pša ta 
Rova, Dolenje, Zagorica, 
Ziče, Jasen, Kolovec 
Rodica, Sp. Ja rše , Sr. 
Jarše 
Radomlje, Hudo, 
Skrjančevo 
Trnjava. Zg. Prapreče , 
Sp. Prapreče , Brdo, 
Ceplje, Gradišče, 
Lukovica 

Turnišče, Cešenik 

Količevo 

Krašnja , Kranje brdo, 
Koreno, Vrh , Kompolje, 
Negasfrn, Vinje, . . 
Zirovšc, Sp Loka 
Straža, Dupelje, 
Vrhovljc, Rafolče 
Vrba, Šentvid, Prevoje, 
Imovica, Prevalje, 
Videm, Preserje, Sp. 
Koseze 

3730 

658 

824 

1923 

480 

1096 

326 

801 

424 

120 

224 

664 

423 

178 

627 

652 

339 
190 

163 

440 

167 



Novica za planince: 
Gibanje v obmejnem pasu sproščeno 

Zakon o prehajanju čez državno mejo in 
o gibanju v obmejnem pasu je določil ob
činske organe za notranje zadeve, da 
sprejemajo prošnje za dovoljenja za giba
nje in muditev v mejnem pasu. 

Občinski organ za notranje zadeve, kjer 
ima stalno prebivališče jugoslovanski dr
žavljan, oziroma kjer stalno živi tujec, ki 
prosi za dovoljenje, lahko izda prosilcem 
stalno ali začasno dovoljenje. Stalno do
voljenje za gibanje v mejnem pasu se da
je z veljavnostjo enega leta in se nato 
lahko podaljša za enak čas. Začasno pa se 
daje praviloma za enkratni odhod v mej
ni pas. 

Kdor ima dovoljenje, se sme gibati po 
naseljenem kraju in po javni poti v ob
mejnem pasu ob vsakem času, izven nase
ljenega kraja ali javne ceste pa samo po
dnevi in sicer v času od ene ure pred 
sončnim vzhodom do ene ure po sončnem 
zahodu, če ni v mednarodni pogodbi dru
gače določeno. 

Poleg tega je zvezni sekretar za notranje 
zadeve v soglasju z zveznim sekretarjem 
za narodno obrambo izdal odredbo o po
sameznih delih mejnega pasu, kjer se ju 
goslovanski državljani smejo gibati in mu
diti brez dovoljenja. 

Ta odredba se glasi: 
1. V posameznih delih mejnega pasu na 

meji z Republiko Avstrijo, Republiko Ita
lijo in Ljudsko republiko Bolgarijo je ju 
goslovanskim državl janom dovoljeno g i 
bati se in muditi brez dovoljenja za giba
nje in muditev v mejnem pasu in sicer: 

a) v delih mejnega pasu na meji z Re
publiko Avstr i jo: 

1) od planinskega doma na Peci do vrha 
Pece kota 2126 na levo po zaznamovani ste
zi do steze, k i pelje ob sami mejni črti — 
od iS, aprila dO 19. oktobra ob sobotah, 
nedeljah in državnih praznikih od 6. do 
16. ure; 

2) od Okrešlja po zaznamovani stezi, k i 
pelje prek Križa in Zrela do Češke koče 
— od 1. maja do 30. septembra od sonč
nega vzhoda do sončnega zahoda; 

3) od planinskega doma na Kofcah, do 
brezimenega vrha (Križ) v globino in ši
rino dvesto metrov — vse leto od sončne
ga vzhoda do sončnega zahoda; do V e l i 
kega vrha kota 2088 po zaznamovani stezi, 
ki pelje prek kote 1807 — vse leto od 
sončnega vzhoda do sončnega zahoda; do 
Velikega vrha koti 2088 in 2093 (Kladivo) 
— od 1. aprila od 15. novembra ob sobotah 
in državnih praznikih od sončnega vzhoda 
do sončnega zahoda, od 1. decembra ob 
sobotah, nedeljah in državnih praznikih od 

Na domžalskem jesenskem sejmu 
prodaja Astra Ljubljana po konku
renčnih cenah: 

— tekstilno, usnjeno in plastično ga
lanterijo. 

— a v l o g i i i i i e . 

V razprodaji pa: 

— ležalne blazine in razne gospo
dinjske aparate po znižanih cenah! 

V dneh od 21. do M, oktobra nas obi
ščite v razstavili dvorani domžalskega 
jesenskega sejma! 

sončnega vzhoda do sončnega zahoda, od 
1. decembra do 31. marca pa vsak dan od 
8. do 16. ure; 

4) na sektorju Zelenice: južno od kote 
1704 na 40 metrov od mejne črte v pro
storu širokem sto metrov proti planinske
mu domu na Zelenici — vse leto od sonč
nega vzhoda do sončnega zahoda; južno 
od mejne čr te na koti 1764 v dolžini sto-
petdeset metrov in širini sto metrov — 
vse leto od sončnega vzhoda do sončnega 
zahoda; 

5) od planinskega doma na Zelenici po 
zaznamovani stezi, ki pelje čez planino Si-
jo in po zaznamovani stezi, ki pelje od V a l -
vazorjeve koče prek kote 1539 do vrhov 
Malega in Velikega Stola, trigonometer 
2236 — vse leto od sončnega vzhoda do 
sončnega zahoda; 

6) po zaznamovani stezi do Suhega sed
la in Jeklenega sedla do vrha Golice, t r i 
gonometer 1835, in kota 1784 — od 15. 
aprila do 30. septembra ob sobotah, nede
ljah in državnih praznikih od sončnega 
vzhoda do sončnega zahoda; 

b) v delih mejnega pasu na meji z Re
publiko Italijo: 

1) od Kotovcga sedla kota 2124 po zazna
movani stezi, ki pelje na Vevnico, kota 
2351, in po novi planinski ' poti do vrha 
Mangarta — vse leto od sončnega vzhoda 
do sončnega zahoda; 

2) po zaznamovani stezi do vrha K a n i 
na, kota 2585, sedla Prevala, kota 2063, 
vrha Prestreljenik, trigonometer 2499 in 
vrha Laška planja, kot 2411 vse leto od 
sončnega vzhoda do sončnega zahoda. 

2. V delih mejnega pasu iz 1. točke a) 
pod 1) in 6) te odredbe se smejo jugoslo
vanski državljani gibati in muditi brez do
voljenja tudi ob delavnikih, vendar le če 
prihajajo v skupinah (izleti, šolske eks
kurzije in podobno). Skupine obiskovalcev 
se morajo najkasneje 24 ur pred prihodom 

v mejni pas napovedati pri pristojni ko
mandi mejne enote po pristojnem občin
skem organu za notranje zadeve. 

3. Ta odredba velja od 8. septembra 1966 
dalje. 

Na podlagi 112. (lena Ustave SRS in 41. cle-
na statuta občine Domžale so občani naselij 
Preserje. Obrse, Trnovče, Podgora, Mala Lasna. 
Zlato polje ln Brezovica na zboru volivcev 10. 
maja 1806 sprejeli 

S K L E P 
o ustanovitvi Krajevne skupnosti Zlato polje 

1. Ustanovi se Krajevna skupnost Zlato polje 
s sedežem v Zlatem polju. 

t. Krajevna skupnost Zlato polje Je prav
na oseba. 

3. Krajevna skupnost Zlato polje obsega na
selja Preserje, Obrse, Trnovče, Podgora, Mala 
I.asna, Zlate polje ln Brezovica. 

i. Krajevna skupnost Zlato polje Je »amo-
upravna teritorialna skupnost, v kateri organi
zirajo občani komunalne, stanovanjske, gospo
darske, socialne, zdravstvene, kulturne, pro
svetne, vzgojne ln druge dejavnosti zaradi ne
posrednega zadovoljevanja svojih potreb, potreb 
družin ln gospodinjstev, kakor tudi za razvoj 
naselij, k i sestavljajo Krajevno skupnost Zlato 
polje. 

5. Organizacijo, poslovanje in naloge Kra
jevne skupnosti Zlato polje ureja njen statut, 
ki ga sprejme svet krajevne skupnosti v 3 me
secih po svoji Izvolitvi. Statut potrdi občinska 
skupščina. 

». Svet krajevne skupnosti Izvolijo občani 
na zboru volivcev. 

7. Za opravljanje svojih nalog ima Krajevna 
skupnost Zlato polje sredstva, k i j ih doseže a 
svojim delom, sredstva, k i Jih j i da občinska 
skupščina, sredstva Iz prispevka delovnih orga
nizacij in občanov ter druga sredstva. 

t. Ta sklep se objavi v Uradnem vestnlku 
občine Domžale. 

Števi lka: 025-1/64 
Zlato polje, dne 10. V . 1SM 

Predsedujoči na zboru 
volivcev v Zlatem polju 

Jakob Tekavc, 1. r. 

Datum 
Cas fluorografiranju 

od — do 

9. XI. 12,45—14 

10. XI. 7—9,45 

10. XI. 10,30—13 

11. XI. 7—9,30 

U XI. 10,15—12,45 

12. XI. 7—8,30 

12. XI. 9,15—14,45 

14. XI. 7—12 

15. XI. 8—12 

Fluorografska baza Teritorij 
(naselje) 

Število 
planiranih, 

oseb 

1,15 Zlato polje — 
pri Urankar 

2,45 Peče — 
pri šoli 

2,30 Gaberje — 
pri Ravnikarju 

2,30 Vrhpolje — 
pri šoli 

2,30 Krašce — 
pri gostilni Bergant 

1,30 Zalog pod Trojico 
Cerar — spodnji 

5,30 Dob — 
pri šoli 

5 Loka pri Mengšu 
Gasilni dom 

4 ZAMUDNIKI — 
občina dvorišče 

Zlato polje, Obrše, Mala 
Lasna, Preserje pri Zl. 
polju, Brezovica, 
Podgora, Trnovče 149 

Gora pri Pečah, Križate 
Peče, Podgorica, Pretrž, 
Zg. Koseze 268 
Gaberje, Hrastnik, 
Mošenik, Ples, 
Limbarska gora, 
Selce, Zg. Dobrava 
Dole, Zg. Tustanj, 
Stegne, Sp. Tustanj, Zg. 
Javoršica, Sp. Javoršica, 
Vrhpolje 

Dole pri Krašcah, 
Gorica, Imenja, Krašce, 
Prikernica, Selo pri 
Moravčah 

Zalog pod Trojico, 
Kokošnje, Trojica, 
Goričica, 2eje, Račni 
vrh, Studenec 

Dob, Gorju ša, Zelodnik 

Loka pri Mengšu, 
Dobeno 

228 

259 

274 

181 
561 



Sindikati pred novo nalogo 
V sindikalne organizacije se 

prostovoljno združujejo ljudje, 
k i so v delovnem razmerju, da 
bi tudi prek njih čimbolj ne
posredno sodelovali pri uresni
čevanju in razvijanju sociali
stičnih družbenih odnosov in 
družbenega samoupravljanja, 
pr i usklajevanju svojih in skup
nih interesov s splošnimi d ruž 
benimi interesi, pr i spodbujanju 
proizvodnje, pri uveljavljanju 
načela delitve po delu in pri 
usposabljanju delavcev za delo 
in upravljanje. Tu dajejo pobu
de in nastopajo v obrambo svo
j ih pravic in razmer, v katerih 
delajo, razvijajo solidarnost, 
usklajujejo mnenja in medse
bojne odnose, zlasti glede vpra
šanj skupnega pomena v zvezi 
Z njihovim delom. 

Ustavna ureditev samouprav
ljanju ne predpisuje podrobnih 
določil, niti ga ne utesnjuje v 
podrobne organizacijske oblike. 
Postavlja in določa samo osnov
na načela, določa medsebojne 
odnose in pušča tako zadosti ši
roke okvire za prakt ično delo. 
S tem v zvezi stojijo pred na
šimi sindikati naslednje naloge: 
v delovnih organizacijah je 
treba nadalje spodbujati in kre
piti neposredni vpliv delavcev 
in sedanje že preveč posredne 
oblike odločanja zamenjati s 
Čimbolj neposrednimi. Treba je 
preprečevat i in preprečit i vpliv 
samovolje, katere je v naših 
podjetjih še dosti. 

Da bi naši sindikati uspeli v 
uresničevanju teh nalog, kar Je 
bila naša dolžnost tudi že dose-
daj (samo, da se tega nismo «a-
vedali), morajo smer svojega 
delovanja spremeniti. Razviti 
morajo večjo aktivnost, obrniti 
se morajo k svojim članom, jih 
učiti, spodbujati in ščititi njiho
ve interese in svojo organiza
cijsko dejavnost postaviti na 
bolj demokratične osnove. Kaj 
ima danes pri nas član sindika
ta od tega, da Je elan? Največ
krat samo to, da plačuje čla
narino. Sindikalnih sestankov 
ni, da bi član, ki na drugem 
mestu nima prilike itraziti svo
je želje ali pripombe, tu pove
dal, kaj misli, letne konference 
in volitve smo speljali na dele
gatski sistem, kar je po mojem 
mnenju popolnoma zgrešeno in 
nedemokratično, saj smo s tem 
članom vzeli še to poslednjo 
možnost, da pridejo do besede. 
Naša ustavna ureditev utrjuje 
in bo še bolj utrjevala in dra-
mila demokratično zavest o 
pravicah in dolžnostih pri vsa
kem posameaniku-občanu in 
proizvajalcu. Spričo nje se bodo 
pokazali še toliko bolj nevzdrž
ni razni ostanki birokratskih 
metod gospodovanja in ukazu 
vanja, kakor tudi rasni ostanki 
drugih podobnih navad in že
lja posameznikov in skupin, ki 
nikakor nočejo razumeti, da se 
čas ne da zaustaviti. 

Anton Dolenc 

K o n f e r e n c a 
m l a d i n s k e g a a k t i v a 

v Tosami 
Mladinski aktiv Tovarne sa

nitetnega materiala je bil eden 
izmed prvih aktivov v naši ob
čini, k i je izvedel svojo letno 
konferenco, na kateri so kr i t ič
no ocenili uspehe in težave, ki 
so j ih mladinci in mladinke 
imeli pri svojem delu v aktivu 
kot tudi v proizvodnji sami. 

Iz poročil je bilo razvidno, da 
je bilo na področju izobraževa
nja mnogo narejenega. Ke r je 
mnogo mladincev in mladink 
bilo nekvalificiranih, so se od
ločili, da se čimveč mladincev 
udeleži tečaja za kvalifikacije. 
Zato se je na konferenci poka
zalo, da so se mladinci in mla
dinke zanimali za probleme 
proizvodnje in samoupravljanja 
v tovarni. 

Kri t ično so ocenili tudi neka
tere nepravilnosti odnosa starej
ših mladincev do dela mladin
skega aktiva v T O S A M I . 

V razpravi so poudarili, da je 
potrebno večje sodelovanje z 
družbeno-poli t ičnimi organizaci
jami v tovarni, kot tudi večja 
zainteresiranost za delo samo
upravnih organov, kajti interesi 

le-teh se mnogokrat prepletajo 
z delom mladinske organizacije 
in bi tesnejše sodelovanje mno
gokrat vodilo do boljših rezul
tatov. 

Letos bodo imeli mladinci v 
tovarni mnogo boljše pogoje za 
svoje delo, ker so dobili v so
uporabo primeren prostor, kjer 
bodo lahko še bolje organizira
l i svoje delo, zlasti na kultur
nem področju. 

Razpravljali so tudi o sode
lovanju z mladinskimi organi
zacijami tekstilnih tovarn na 
območju domžalske občine. Do 
sedaj to sodelovanje ni bilo naj
bolj uspešno zaradi nezaintere
siranosti ln različnega delovne
ga časa. 

Ob koncu lahko ugotovimo, 
da je bilo delo mladinske orga
nizacije v preteklem obdobju 
uspešno in da so znali poiskati 
pomanjkljivosti, k i so j ih ovira
le pr i delu. 

Ce bodo te ovire uspešno pre
mostili, bo delo mladinskega ak
tiva v T O S A M I v naslednjem 
obdobju še uspešnejše. 

Franci Zalokar 

Koncert Akademskega pevskega zbora 
Zveza kulturno-prosvetnih or

ganizacij občine Domžale Je or
ganizirala uspel koncert A P Z 
>-Tone Tomšič« iz Ljubljane, k i 
ga je vodil dirigent Marko M u -
nih. Koncert je bi l v sredo 21. 
septembra 1966 v baročni cer
kvici v Grobljah. 

V prvem delu je zbor izvajal 
dela starejših naših in tujih 
mojstrov, v drugem delu pa de
la slovenskih skladateljev. 

Poslušalci, ki so cerkvico po
polnoma napolnili, so bil i z i z 
vajanjem nadvse zadovoljni ln 
so izvajalce nagradili z dolgo
trajnim aplavzom. 

Zboru se je za kvalitetno iz
vajanje v imenu Zveze kulturno-
prosvetnih organizacij občine 
Domžale zahvalil Stane Halj« in 
izrazil željo, da bi nas še kdaj 
obiskali. 

Tone R-vnikar 

Angleški Jamar j i 
v Domžalah 

Med počitnicami je bilo v Slo
veniji več skupin inozemskih 
jamarjev, ki so sodelovali z na
šimi jamarji pri nekaterih po
membnih raziskovanjih našega 
krasa. Posebno doživetje pa je 
bilo raziskovanje podzemeljske
ga toka Pivke z angleškimi ja
marji, tam kjer je rov zapiral 
4 m globok sifon, zalit z vodo. 
Mlad Anglež se je brez posebne 
opreme — v navadni jamarski 
obleki in električno svetilko na 
glavi — pognal v sifon in ga 
preplaval. Tega v naši jamarski 
praksi nismo vajeni. Na drugi 
strani je zlezel na suho, obenem 
pa odkril nove pozemeljske pro
store. 

Ta skupina dvajsetih Angle
žev je na povabilo Jamarskega 

kluba Simon Rubič — Ivan Se
sek Domžale prispela tudi v 
Domžale. Ogledali so si še K a m n i 
ško Bistrico, pa Veliko planino 
In Arboretum v Volčjem poto
ku. Nato so jim domžalski ja
marji pokazali Železno jamo in 
jamarski dom na Gorjušl. V 
domu so j im pripravil i prisrčen 
sprejem in skromno pogostitev. 
Angleži niso prav nič skrival i , 
da so prijetno iznenađeni ob 
gostoljubnosti Domžalčanov in 
so se zvečer kar težko poslovili. 
Za prijetno preživeto popoldne 
v jamarskem domu so se Angle
ži oddolžili domžalskim jamar
jem s tem, da so j ih povabili na 
Angleško v njihove jame. 

Stane Stražar 

Obiskovalci -Domža l skega jesenskega sejma«- si bodo 
v posebnem paviljonu lahko nabavili: 

— nagrobne sveče, va7e in drutc okrasne predmete za 
dan mrtvih po znatno znižanih cenah. 

V istem paviljonu bn«te n-išli tudi najrazličnejše pri
pomočke za dom, gospodinjstvo in turizem in predmete iz 
plastičnih mas v najrazličnejših izvedbah. 

Obisk »Domžalskega jesenskega sejma« se vam bo 
izplačal! 



Walter F. Anderson ponovno med nami 
Verjetno ga ni potrebno pose

bej predstavljati, kajti kdo ne 
pozna visokega, slokega in ved
no nasmejanega temnopoltega 
Američana iz Grobclj? 

Uči in vzgaja naše in ameri
ške študente, ki posečajo med-
univerzitetni seminar v Grob-
ljah, s širokim nasmehom in 
pomembnim trepljanjem po ra
menih se pogovarja z gasilci, ki 
ga vabijo na svojo veselico, z 
vsem žarom sodeluje pri razgo
vorih z našimi akademiki in 
kulturnimi delavci, navdušeno 
navija na košarkarskih tekmah, 
njegov elegantno čili in mlade-
niškl plesni korak pa popolno
ma negira podatke, ki jih pre
biramo v njegovem življenje
pisu. 

Ta njegova človeška filozofija 
Je nedvomno enakovredna nje
govi strokovni in umetniški 
Vrednosti. Mnenja sem, da obeh 
strani tudi ni moč ločiti, kajti 
prav njegov muzikalni »čredo« 
Je tista osnova, ki pogojuje nje
gov tako humani ln človeški od
nos do slehernega prebivalca 
naše oble. 

Letošnji koncert, s katerim se 
je ta umetnik ob sodelovanju z 
našim mojstrom Rokom Klop-
člčem poslovil od našega mesta, 
nam je pomenil nekoliko svoje
vrstno, a zato enkratno umetnl-
ško doživetje. Polna dvorana 
Zavoda za glasbeno izobraževa
nje, ki je z vso prizadetostjo in 
odgovornostjo že drugič organi
ziral njegov poslovilni koncert, 
in pa spontani anlavzi obema 
umetnikoma to trditev nedvom
no potrjujeta. Vsak dober po
znavalec kulturnega živlienja 
pa lahko prav v tej manifesta
ciji ugotavlja, da je moč tudi v 
našem mestu računati na dovolj 
iirok krog poslušalcev resne 
glasbe, ki je v vseh časih in 
prostorih umela vzgaiati, boga
titi in plemeniti človeka. 

Anderson je razdelil svoj ve
čer na dva, h'̂ tvnno različna 
dela. V prvi polovici nam Je s 

svojo močno umetniško potenco 
približal Brahmsov Intermezzo 
op. 117 za klavir. 

Dovršena in izbrušena klavir
ska tehnika, ki jo suvereno ob
vlada, mu na eni strani omogo
ča brezhibno izvajanje zahtev
nega klavirskega teksta, na 
drugI strani pa tudi dovoljuje, 
da dovolj sugestivno ln s ilroko 
paleto pestrosti uspe približati 
sicer zahtevni tekst tudi po
prečnemu poslušalcu. 

Bravurno odigranemu klavir
skemu tekstu je sledilo nekaj 
črnskih duhovnih pesmi, ki nam 
jih je zaigral naš mojster Rok 
Klopčič. In če smo pred tem ob
čudovali reprodukcijsko tehniko 
in Izrazno moč Andersona umet
nika, nam je ta del prinesel no
vo sliko soglasja ln zvočne 
ubranosti dveh Instrumentov v 
rokah dveh umetnikov. 

Anderson-solist se je znal 
kljub svoji vehementnosti in 
svojski izraznosti umakniti leb
dečemu, nežno bolečemu a tudi 
viharnemu tonu Klopčičeve vio
line, iz katere so vrele enostav
ne, a globoko občutene melodije 
veselja in žalosti ameriških črn
cev. 

Drugi del tega poslovilnega 
koncerta je bil vsaj za hip ne
koliko nenavaden. Iz močnega 
ln sugestlvnega poustvarjalca 
največjih glasbenih umetnin se 
je prelevil v svojevrstnega ljud
skega tribuna, ki zna aktivirati 
in pritegniti k sodelovanju vse 
navzoče poslušalce. 

Nehote sem ga primerjal s 
starim slovenskim romarjem, ki 
na čelu svoje skupine pričenja 
prepevati ljudske verze lz baje
slovne legende: »U Kan Galileji 
na ohcet so bil .ležeš Marija sto 
taužent 1'di...«, dokler se Iz 
množice počasi ne pričnn ogla
šati najprej posamezniki, nato 
na cela skupina, ki končuje za
četo pesem z mogočnimi verzi: 
"7dej ga pa počmo en glažek al 
dva » Imenu Šentjanža ln Svet-
ga d 'ha . . .« 

Na podoben način, ki nedvom
no ni samo slovenskega izvora, 
nas je Anderson s svojim zvoč
no barvanim in prodornim ža
metnim glasom popeljal v svet 
črnske ljudske pesmi, ki jo kot 
harmonizator vneto zbira in za
pisuje in tako ohranja kasnej
šim rodovom. 

Prijeten večer, v katerem smo 
spoznali Andersona umetnika in 
Andersona humanista, bo ostal 

vsem navzočim še dolgo v spo
minu. Naj na koncu izgovorim 
še misel, ki neizgovorjena in ne
oblikovana a globoko občutena 
še ni uspela najti pravega me
sta: »Tako kot si ti vzljubil na
še mesto in naše ljudi, tako te 
tudi mi cenimo in spoštujemo. 
Vrni se, zakaj še bi te radi po
slušali.« 

C. Matičič 

Predsednik Nemške 
demokratičn republike, 
VValier Ulbricht je ob 
svojem zadnjem obisku 
naše države v mesecu 
septembru potoval tudi 
skozi Domžale na svoji 
poti v Ihan, kjer si je 
ogledal farmo bekonov. 
Veliko število občanov, 
posebno pa še šolske 
mladine ga je pričakalo 
na trgu pred spomeni
kom in njega ter njego
vo soprogo obsulo s 
svet jem. V Ihanu se je 
zadržal dalj časa in si z 
zanimanjem ogledoval ta 
nai sodobni industrijski 
obrat. 

Iz domžalske občinske gasi! ske zveze 

Črnskega umetnika In znanstvenika W. F. Andersona 
so Domžalčani, ki so se udeležili njegovega koncerta, nagradili 
z iskrenim priznanjem, prav tako pa tudi našega umetnika, 
Roka klopi u n ki je z njim nastopal. 

Za to leto so naša prostovolj
na gasilska društva več ali 
manj končala s svojimi prire
ditvami, v glavnem z veselica
mi. Bilo je seveda tudi nekaj 
večjih ali manjših proslav za 
razne obletnice obstoja itd. Ob 
takih veselicah in proslavah pa 
se nehote vprašamo, koliko so 
take veselice ln proslave za da
našnji čas še umestne in uspeš
ne? Kako so se društva nanje 
pripravila, kakšen je bil že v 
naprej določen program, zlasti 
proslav? Prav je, da se posa
mezna društva znajdejo na ta 
ali oni način, da pridejo do po
trebnih finančnih sredstev, ki 
jih drugače ni dobiti od niko
der, pa čeprav so jasno in do
ločno nakazala vse svoje najnuj
nejše potrebe. Denarja ni, pa 
vendar je treba popraviti mo-
torko, obnoviti razpadajoči ga
silski dom, nabaviti novo gasil
sko opremo, delovne obleke itd. 
Naša društva si pomagajo, kakor 
vedo in znajo. 

Prav je, da se naša društva 
od časa do časa spomnijo svojih 
zaslužnih članov in jim dajo 
lepe diplome za vso njihovo po
žrtvovalnost v službi gasilstva. 
Vse to je lepo in prav! Tako so 
se pred kratkim oddolžili men
geški gasilci svojemu nekdanje
mu poveljniku Valentinu Ruči-
gaju, ki je po dolgih letih pri
šel na obisk v staro domovino 
iz daljne Amerike. Ta mož ni 
nikdar pozabil svojega društva. 

Čeprav daleč tam v tujini, je 
redno pošiljal darove domače
mu društvu in ga tako mate
rialno in tudi moralno podpiral. 
Takih zavednih ln dobrih tova
rišev, nekdanjih gasilcev je v 
tujini še mnogo. Prav je, da se 
jih domača društva, takrat, ko 
pridejo na obisk, spomnijo in se 
jim zahvalijo. 

Naj omenimo še otvoritev no
vega gasilskega doma v Jaršah, 
kjer uspešno dela naše naj
mlajše gasilsko društvo. V naj
krajšem času so člani tega dru
štva s svojo požrtvovalnostjo ln 
nesebičnim delom nabavili vse 
najpotrebnejše orodje z motor-
ko vred. Sedaj imajo v načrtu, 
da bodo nabavili večje število 
hidrantov, ki bi jih namestili 
na več krajev in tako še bolj 
poskrbeli za večjo požarno var
nost. Jaršanom želimo še veli
ko delovnih uspehov na tem 
področju. 

Enako kot Jaršani so zelo ak
tivni tudi radomeljski in hom-
ški gasilci, kjer se pozna, da so 
prijeli za delo v društvu mladi 
ljudje. Zato tudi oni zaslužijo 
priznanje. 

Iz vsega navedenega je raz
vidno, da se gasilstvo v domžal
ski občini živahno razvija ln 
napreduje. Od občinske gasilske 
zveze pa je odvisno, kako bo 
znala koordinirati delo vseh teh 
svojih prostovoljnih in indu
strijskih društev v bodoče. 

Nace Vodnik 



O slamnikarstvu v Domžalah 
(OB LETOŠNJI SLAMNIKARSKI RAZSTAVI) 

Da so Domžale postale kraj, znan širom 
sveta, se imajo zahvaliti prav slamniku in 
slamnikarski obrti in industriji. Ta dejav
nost sega že več kot sto let nazaj. Leta 
1866 je Avstr i ja izgubila Benečijo. Zaradi 
carinskih ovir pr i izvozu slamnikov je 
skupina tirolskih podjetnikov opustila to
varno v Morostiki in v Domžalah ustano
vi la podjetje Ladstatter-Oberwalder et 
Comp. Slamnikarska obrt v Domžalah, 
Mengšu in Ihanu je pa bila razvita že 
mnogo pred tem časom. Polizdelke — k i 
te so izdelovali že od nekdaj in j ih še da
nes, čeprav le še v zelo skrčenem obsegu, 
i n to v glavnem v Moravski dolini in Čr
nem grabnu. 

Ze lansko leto je A n k a Novak, kustos 
Gorenjskega muzeja v Kranju prikazala 
na razstavi »Domača obrt na Gorenjskem« 
tudi slamnikarstvo, k i ga je lepo opisala 
tudi v samem vodiču po tej razstavi. L e 
tos pa je v širšem obsegu prikazal razvoj 
in zgodovino slamnikarstva Kamniški mu
zej, k i je priredil razstavo v mali dvorani 
Glasbene šole v Domžalah in k i je bila od
prta vse nedelje v avgustu in prvo nede
ljo v septembru. 

Slamnike so prvotno izdelovali, pa tudi 
sedaj j ih še izdelujejo iz pšenične slame. 
Na razstavi je bilo prikazanih nekaj slik 
te domače hišne obrti, ki vedno bolj izu
mira. Sedaj pletejo »kranjske kite« le še 
stare ženice, največ v zimskem času. Del 
teh kit prodajo tovarni, del pa uporabijo 
za pletenje kranjskih cekarjev, po katerih 
je vedno veliko povpraševanje . 

Pšenična slama, iz katere potem dobijo 
»lamo za pletenje kit, ne sme biti omla-

V Občinskem poročevalcu sem v letu 
1964 objavil intervju, k i sem ga imel s 
pevcem in pevovodjo Antonom Šubljem, 
poznano osebnostjo v slovenskem kultur
nem življenju v Z D A , k i je po dolgih letih 
obiskal svoj rodni dom. B i l je tako poln 
življenjske moči, tako svežega duha, da si 
sploh nisem mogel misli t i , da sva se sre
čala prvič in zadnjič. 

K e r je b i l domačin, k i je ponesel slavo 
in ugled svoje ožje domovine v širni svet 
s tem, da je gojil našo lepo slovensko pe
sem med našimi izseljenci v novi domovini 
Severni Amer ik i , je prav, da se ga ponovno 
spomnimo. To še toliko bolj, ker se je prav 
letos na obletnico njegove smrti, 9. junija, 
svojega dolgoletnega pevovodje spomnil 
tudi zbor Glasbene Matice iz Clevelanda, 
k i mu je prišel zapet na njegov rojstni 
dom v Domžale, prav letos, ko je ta zbor 
mis l i l sam pripeljati v svojo staro domo
vino. Toda svojemu mrtvemu dirigentu je 
zapel le pesmi Zapuščen in osamljen, V i -
gred se povrne in Srce je žalostno. S kak
šnim veseljem bi pod njegovim vodstvom 
zapeli t i pevci njegove najbolj priljublje
ne pesmi: Kje je moj mil i dom, Gor čez 
izaro in druge, k i j ih je vsa leta tako rad 
prepeval. 

Naj navedem samo nekaj kratkih bio
grafskih podatkov, da ponovno osvežim 
spomin nanj. Zibelka mu je stekla pred 
67 leti na Rodici, v družini, k i je štela 
deset otrok. Njegova življenjska pot je b i 
la določena že s sedmim letom, ko je prvič 
pel s svojo mamo na koru grobeljske cer
kve. Solo je obiskoval v J a r š a h in Mengšu, 
konservatorij in d r ama tu r ško šolo pa v 

čena. Najprej jo je treba zriflati na neka
kih železnih grabljah na podstavku, k i so 
bile na razstavi prikazane. Slamo je bilo 
treba nato še okošati in okolenčati , nakar 
je bila šele pripravljena za pletenje. Naj 
več so pletli iz sedmih slamic, lahko pa 
tudi iz več. Posebna vrsta cikcakastih kit 
se imenuje sak. Poleg domačih kit so pa 
uvažali kite predvsem iz Kitajske, Italije 
in Švice. 

Ki te so po potrebi tudi barvali. Za ši
vanje kit uporabljajo posebne stroje. K o 
še ni bilo elektrike, so slamnike šivali »na 
noge«, z iznajdbo elektrike pa je lahko 
motor gnal tudi do dvajset strojev. 

Izšit slamnik je bilo treba poklejati, »po-
limati«, nakar je šel v stiskalnico. Dokler 
pa še ni bilo stiskalnice, so slamnike l i 
kal i z l ika ln ik i , kakršn ih današnja genera
cija sploh ne pozna več. B i l i pa so pr ika
zani na razstavi. 

Dokler še ni bilo stiskalnic, za katere so 
b i l i potrebni železni, cinkasti in šele kas
neje aluminijasti modeli, so b i l i modeli iz 
mavca in lesa. Tudi teh je še precej ohra
njenih. 

K o je bi l slamnik zlikan, oziroma ko je 
prišel iz stiskalnice, ga je bilo treba opre
miti še z »ledrom« in trakom, treba ga je 
bilo apretirati, nakar je prišel na trg. 

Zelo zanimiv je »vezan« slamnik, nare
jen iz slamic, k i so povezane z nitmi. Ene
ga, k i je bi l razstavljen, je izdelala po 
šestdesetih letih Frančiška Skrlep iz Dom
žal, doma iz Topol. Tam so namreč delali 
te vrste slamnikov, zato ga je še znala na
rediti. 

Na razstavi so bi l i prikazani tudi živo
pisni cekarji, k i j ih sedaj delajo le še v 

Ljubljani. Izpopolnjeval se je na višji glas
beni šoli v Berlinu, nekaj časa je pel med 
Primorskimi Slovenci, nekaj časa pa tudi 
v ljubljanski operi. Leta 1928 je zapustil 
staro domovino in odšel v Ameriko, kjer 
je imel nešteto koncertov od Atlant ika do 
Pacifika. 34 pesmi je posnel tudi na plošče. 
Polnih 14 let je pel v Metropolitan operi v 
New Yorku. Stalno se je naselil v Cleve-
landu, kjer je ustanovil tudi operno hišo. 
B i l je vodja osmim zborom. Največ skrbi 
pa je posvetil Glasbeni Matici in mladin
skemu zboru v Clevelandu. 

Prva slovenska pesem je bila tista, k i je 
družila in še druži Slovence daleč od rod
nega kraja in pokojni Tone je znal to pe
sem gojiti kot malokdo. V pismu, k i mi 
ga je pisal po prejemu številke poročeval
ca, v katerem je b i l objavljen moj inter
vju z njim, je med drugim zapisal: 

»Prav pr isrčna hvala za časopis in za 
tako lep opis najinega intervjuja. Zelo 
bom vesel, če mi boš še kdaj poslal dom
žalsko kroniko, k i je zelo zanimiva.« 

Seveda sem mu to željo rad izpolnil in 
poslal vse še dosegljive številke poroče
valca. 

Vsako leto 1. novembra je Glasbena M a 
tica v Clevelandu prirejala operne pred
stave. Zadnja opera, k i j i je dirigiral po
kojni Subelj, je bila »Traviata«. V pismu 
mi o tem piše takole: 

»V nedeljo prvega novembra sem d i r i 
giral tu v Clevelandu opero »Traviata«, ki 
je imela velik uspeh in katere kri t iko tudi 
prilagam v pismu.« 

Naj navedem iz nje le nekaj odstavkov: 
»Glasbena Matica je zadnjo nedrijo po-

Domžalah, Ihanu in Podgorici, vsega sku
paj le še pet ljudi. V Ihanu pa še delajo 
slamnate tekače, k i služijo tudi za stenske 
obloge. 

Zanimivi so slamniki, k i so j ih moški 
posebno radi nosili okrog leta 1930, tako 
imenovani »žiradi« ali »matrozen«, k i j ih 
človek sedaj lahko vidi le še v starih f i l 
mih, posamezni primerki pa so bi l i tudi na 
razstavi. Včasih poleti nisi videl možaka 
brez slamnika, tako kot si sedaj kopalke 
skoro ne moreš misliti brez te vrste pokri 
vala, k i j ih izdelujejo v tovarni Universa-
le. 

Sl ikovni in dokumentarni del razstave 
je bi l posvečen delavskemu gibanju. Ta 
del je zbral in uredil domačin dr. Miro 
Stiplovšek. Položaj delavstva v slamnikar-
skih tovarnah v Domžalah in Mengšu je 
bil precej težak, saj so Tirolci , k i so imeli 
tu največja slamnikarske tovarne, izkor i 
ščali domačo delovno silo. Zato je v Dom
žalah in Mengšu prišlo večkra t celo do 
štrajkov. Domžalske šivalke slamnikov 
so bile poznane širom sveta. Hodile so na 
sezonsko delo v Prago, Budimpešto, B u 
karešto, Dunaj in Breslau, mnogo pa j ih 
je odšlo tudi v Ameriko, kjer so si ustva
rile svoj drugi dom, in to predvsem v 
Clevelandu in New Yorku. 

Slamnikarska industrija, k i je v Dom
žalah in Mengšu pred prvo svetovno vojno 
zaposlovala prek 1000 delavcev, je sedaj 
zelo okrnjena, saj izdeluje slamnike v 
Domžalah le še tovarna i Universale«, k i 
jih je lani prodala za 100 mil i j . starih d i 
narjev in pa Slamnikarska zadruga v 
Mengšu, k i ima tudi letošnjo proizvodnjo 
že vso prodano. Kl jub spremenjenim raz
meram, slamnikarstvo torej še ne bo pro
padlo, ob sposobnosti in iznajdljivosti t i 
stih, ki prikazujejo svetu bogastvo in pe
strost naše domače obrti, se mu obetajo ce
lo boljši časi. 

Tone Ravnikar 

poldne v Slovenskem narodnem domu na 
St. Clairju na svojem rednem jesenskem 
koncertu predvajala namesto pevskega 
sporeda Verdijevo opero La Traviata pred 
primeroma dobro zasedeno dvorano, kar je 
na občinstvo napravilo izredno dober vtis. 
Upajmo, da se bo zanimanje za Matične 
koncerte še bolj poglobilo, dokler bomo 
namreč še imeli Matico v svoji sredi. Saj 
sodijo med redke umetniške užitke, kar j ih 
še imamo v Clevelandu. 

Prijatelj Subelj je nad pr ičakovanje 
dobro priredil opero za razmere, k i danes 
vladajo med nami. Vpletel je v prireditev 
celo nekaj orkestra, kar je podajanje ope
re zelo poživilo. Orkester (godala!) se je 
svoje vloge tudi zavedel. 

Vsa hvala gre tudi dirigentu Sublju! Po
kazal je, da ima zbor in soliste še zmeraj 
»v rokah« in da to oblast rabi strogo, smo
trno, toda brez vsakega nasilja. Pokazal 
je pa tudi, da ima občutek za romant ično 
razpoloženje občinstva. Traviato si torej 
lahko zapišemo v svoj dnevnik kot velik 
uspeh v vseh pogledih. Matičen zbor je 
pa lahko vesel, da ima takega dirigenta.« 

Naj bo ta kratek sestavek le bežen spo
min nanj. ki je pred letom dni omahnil 
sredi številnih načrtov. Tako, kot se je nje
gov zbor oddolžil spominu velikega vodje, 
mu prinesel lep v bronu izdelan relief, mu 
zapel na njegovem rojstnem domu in obi
skal Groblje, kjer je pevec prvič nastopil. 
Bilo bi prav. da bi nekdo poskrbel, da bi 
bil ta relief čimprej vzidan na njegovi 
roistni hiši Dom'alrani pja naj bi se spom
ni l i velikega1 moža morda s tem, da bi po 
njem imenovali vsaj kakšno ulico v bližini 
njegovega rojstnega doma. 

Tone Ravnikar 

Spomin na Toneta Šublja 



Holandski pevci v Grobljah 
2e nekaj let nazaj lahko opa

zujemo, kako najstarejše sloven
sko pevsko druš tvo doma iz so
sednjega Kamnika pospešeno 
stopa iz ozkega domačega okv i 
ra v slovensko, predvsem pa v 
mednarodno areno. 

Pridobitev novih pevcev, te
meljita vokalna izobrazba, ki jo 
vodi in tudi izvaja sedanji d i 
rigent tov. prof Samo Vrem-
šak in pa organizacijsko uspeš
no vodstvo z univ. prof. Alber
tom Cebuljcm na čelu, to so po 
mojem mnenju osnovni elemen
ti, k i so ponovno dvignili to 
najstarejše druš tvo na raven 
najboljših amaterskih pevskih 
skupin ne samo doma, pač pa 
tudi v tujini. Številni uspehi 
na Koroškem in Goriškem, 
predvsem pa doseženo drugo 
mesto na mednarodnem festi
valu in tekmovanja amaterskih 
zborov v Arezzu, so nadalje 
dejstva, ki govore, da kamni
ška »Lira« dostojno nadaljuje 
svojo skoraj clevetdcsetletno 

, tradicijo. 
* Domiselnosti organizatorjev 

je uspelo navezati stike tudi s 
holandskim pevskim zborom iz 
Ulfta. Poročila iz Kamnika go
vore, da se je njih gostovanje v 
tem sosednjem mestu spreme
nilo v pravcato manifestacijo 
prijateljstva ne samo med obe
ma zboroma, pač pa tudi med 
meščani obeh mest 

Po uspešnem koncertu pred 
polno dvorano kamniškega Do
ma, svečani zasaditvi tulipanov 
pred spomenikom na Samčevem 
predoru, s čimer so se gostje 
nad vse originalno in domiselno 
poklonili spominu vseh, k i so 
žrtvovali življenje za svobodo, 
smo imeli pri l iko slišati ta š te
vilčno impozantni zbor tudi v 
Domžalah. 

Gostje iz Holandije so se nam 
predstavili sredi obnovljenih 
fresk grobeljske cerkve, ki se 
je smiselno razsvetljena ponov
no pokazala kot zelo primeren 

<3^ ambient za nastop ne samo 
manjših komornih, pač pa tudi 
večjih zborovskih ansamblov. 

Ze impozantno število 85 na
stopajočih pevcev vseh starosti 
nas je prijetno presenetilo. To 
tem bolj, ker se naši domači 
zbori kljub dolgoletni in svetli 
tradiciji neprestano bore s po
manjkanjem pevcev in tožijo o 
nezainteresiranosti mladih l ju 
di do tovrstne glasbene dejav
nosti. Program nedvomno ni bi l , 
niti ni imel namena odgovarjati 
stilnemu obeležju; bil je pre
prost in nepretenciozen poizkus 
Približati na emu pi slušalcu 
nekaj umetnih in narodnih pes
mi raznih narodnosti in raznih 
dob. Tako smo imeli pri l iko ob
čudovati blagozvočne akorde 
renesančne dobe, pestrost, bar
vitost in razgibanost francoske 
narodne pesmi, tegobo, prizade
tost in bolečino črnske duhov
ne pesmi, in predvsem nam ne-
sluteno in nepoznano lepoto 
njih domače holandske pesmi, 
ki vklenjena v tradicionalne 

okvire tega naroda iz severne
ga dela naše stare Evrope, pre
pletena s svojskimi problemi 
nacionalnega karakterja in po
znane verske strpnosti, pred
stavlja enega od biserov v p i 
sani in tako heterogeni mavrici 
narodnih pesmi našega sveta. In 
prav v tej prizadevnosti naš ih 
gostov vidim tudi osnovne od
like programa, ki so nam ga 
tako prisrčno in z vso zavze
tostjo umeli posredovati. 

Glasovne skupine tega zbora 
so dokaj izenačene in dosegajo 
v stopnji »piano« dober zvok in 
dokaj solidno homogenost, k i j i 
prav prijetno a tudi občutno 
barvajo globoki pedalni glasovi 
basovske skupine. 

Ke r polaga dirigent prav po
sebno pozornost tovrstnemu t i 
hemu petju, mu bo vztrajno na
daljevanje te pravilno začrtane 
smeri nedvomno prineslo zado
voljivo zvočnost in homogenost 
tudi v ostalih stopnjah petja in 
kasnejšega muziciranja. 

Prijetno sem bi l presenečen 
nad več kot zadovoljivo dikcijo 
in izgovorjavo, k i je bila dovolj 
jasna in razločna tako v doma
čem holandskem, kot tudi v l a 
tinskem, francoskem, angleškem 
ali pa celo v slovenskem jeziku. 

Zbor je zelo discipliniran in 
sledi svojemu dirigentu, k i 
uspeva s svojo sugest.ivnostjo 
vzpostaviti dovolj prisrčen kon
takt s poslušalci. Sicer pa je več 
kot jasno, da prekriva vse kva
litete in tudi pomanjkljivosti, 
k i so pr i vsakem amaterskem in 
tudi profesionalnem zboru bolj 
ali manj vidne, tisti nedopo
vedljivi čar amaterizma in nav
dušenosti , k i skrivata v sebi ne
štete ure upornih vaj, samood-
povedi in premagovanj, tista n i 
kjer izrečena a vendarle pov
sod prisotna želja, razdajati sa
mega sebe in nuditi poslušalcem 
vsaj bežen vpogled v lepoto in 
vsebinsko bogastvo holandske 
pesmi in s tem tudi holandske-
ga človeka. 

Delo, k i so si ga pevski p r i 
jatelji iz daljne dežele zasta
v i l i , bo ob takšnih naporih ne
dvomno rodilo nove. še boljše 
in žlahtnejše uspehe, k i ne bodo 
v čast in ponos le njim samim, 
pač pa tudi širši skupnosti ho-
landskih prijateljev. 

Za našo prakso dokaj nena
vadno dejstvo, da je bil med 
spremstvom tudi župan tega 
mesteca, nam jasno kaže kako 
intenzivno se oblastni forumi 
zanimajo za delovanje in aktiv
nost kulturnih skupin na svo
jem območju. Upajmo, da ob 
tej pr i l ik i navezani kontakti in 
izrečene zdravice med županom, 
predsednikom občinske skupšči
ne Kamnik in zastopniki iz 
Domžal, ne bodo zašli v anale 
pozabljivosti, pač pa ustvarili 
in oživili tesno kulturno sodelo
vanje med omenjenimi občani. 

C. Matičič 

Mnogo je bilo prepirov in zdrah okrog gradnje nove šole 
na Brdu. nekaj upravičenih nekaj pa tudi nepotrebnih, vendar 
je šola končno le dograjena in s 14 dnevno zamudo se je v 
njej letos že pričel pouk. Učenci, starši pa tudi učitelji so z 
novo šolo nad vse zadovoljni, saj jim omogoča normalno delo 
in učenje, kar se bo prav gotovo poznalo tudi pri učnem uspe
hu. Nekaj imajo še težav i vodo. pa tudi slovesne otvoritve še 
ni bilo, vendar pouk že nemoteno poteka. 

Za pokritje razlike v ceni, ki je nastala zaradi zavlačeva
nja gradnje pn še sedaj nihče ne ve, od kod bo občina vzela 
denar, da bo te obveznosti poravnala. 

Ze pred meseci smo slišali obljubo, da bodo Se letos tlako
vali cesto od Združene kemične industrije mimo tovarne T O K O 
in Universnle do spomenika NOR, te dni pa je podjetje Slove
nija ceste tudi res pričelo /. delom. Upajmo, da bo vreme po
magalo, da bodo dela še letos končana, prihodnje leto pa bo 
prišla na vrsto Prešernova ceslu. 

Tudi v Moravčah so pričeli z gradnjo prepotrebnega šol
skega f>tfš*v»pjn. Gradbena dela je prevzelo gradbeno podjetje 
OBNOVA \f Ljubljane kot najugodnejši ponudnik in so ob
vezalo, da bo šolsko poslopje do pričetka naslednjega Šolskega 
leta, t. j . do 1. septembra 1%? v celoti dograjeno in sposobno 
za vselitev. Tako bo tudi In, dvajset let stara želja Moravčanov 
le enkrat uresničena. 



„Deseti brat" v Mengšu 
Videti je, da je ideja o vsako

letnih »Mengeških poletnih 
igrah«, kakor so jih Mengšani 
preimenovali, pognala korenine. 
Tamkajšnja agilna dramska sek
cija DPD »Svoboda« si je zada
la nalogo, da bo v letnem gleda
lišču (v bivšem kamnolomu) 
priredila vsako leto po eno 
ljudsko igro, povabila pa bo v 
goste tudi druge igralske druži
ne. Prizorišče je kot nalašč pri
merno za Igre na prostem: pro
stor Je izredno zvočen, na eno 
Stran se odpira proti naselju, 
na drugi strani je obdan z goz
dom. Predlanskim in lani je 
mengeška igralska družina upri
zorila dramatiziran Finžgarjev 
roman »Pod svobodnim soncem«, 
letos v juliju pa je v počastitev 
stoletnice prvega slovenskega 

listični prizori iz vaškega in 
grajskega življenja Izpred več 
kot sto let, kakor ga je zajel 
Jurč ič v svojem romanu. Gleda
l i smo razplet ljubezenske zgod
be med domačim učiteljem na 
s lemeniškem gradu Lovrom 
Kvasom in grajsko hčerko M a -
nico, t ragično usodo desetega 
brata Martina Spaka, besedova
nja in modrovanja vašk ih kme
tov v Obrščakovi krčmi itd. 

Priznati moramo, da so se 
igralci zelo potrudili in je b i l 
njihov nastop nad poprečnim 
amaterskim igranjem. Razvese
ljivo je, da smo poleg starejših, 
že izurjenih igravcev opazili tu
di mlade, k i so prvič nastopali 
na odru. Ce že hočemo izmed 
nastopajočih igravcev koga po
sebej pohvaliti, velja to pred-

Prizor iz letošnjega Desetega brata v Mengšu 

romana uprizorila dramatiziran 
Jurčičev roman »Deseti brat«. 
Pri treh predstavah je bilo na
vzočih 2500 ljudi; gotovo bi jih 
bilo še več, toda zadnji dve 
predstavi je žal motilo nestano
vitno, deževno vreme. Mengeška 
igralska družina je kot dramska 
sekcija DPD »Svobode« hkrati 
slavila tudi 20-letnico svojega 
obstoja: leta 1946 je prav tako 
v kamnolomu prvič nastopila z 
»Desetim bratom«. 

Pri letošnji premieri »Desete
ga brata« je najprej dolgoletni 
in prizadevni predsednik DPD 
»Svoboda« Slavko Pišek sprego
voril nekaj besed ob 20-letnem 
jubileju mengeške igralske dru
žine, nato pa je Zvone Gorjup 
na kratko prikazal pomen »De
setega brata« kot prvega slo
venskega romana in njegovo li-
terarnozgodovinsko oznako. 

Na izredno lepem naravnem 
prizorišču, ki so ga dopolnjevali 
odrski objekti iz kulis (Krjav-
ljeva koča, Obrščakova krčma, 
grad na Slemenlcah), so se pred 
gledalci vrstili romantično-rea-

vsem za vaškega posebneža K r -
javlja, k i ga je igral tov. Vlider. 
S svojo pristno neprisiljeno, 
kmečko šegavostjo je znal gle-
davcem zbuditi prisrčen smeh. 
Vlogo desetega brata je prav 
dobro podal tov. Mušič. Končno 
moramo posebej omeniti še mla
dega grajskega učitelja Lovra 
Kvasa, k i ga je igral tov. Oce-
pek, čeprav je b i l to njegov prvi 
odrski nastop, se je vendarle 
dobro vživel v svojo vlogo in jo 
prav primerno podal. Predolga 
je vrsta nastopajočih (Manica, 
Marjan, graščak, Obrščak in 
dr.), da bi mogli tu vsakega po
sebej oceniti. Velja, da so si 
prav vsi prizadevali za čim lep
ši uspeh uprizoritve. 

Vse priznanje zasluži tudi tov. 
Lavrič. N i lahka stvar, postaviti 
na oder igro tolikšne razsežnosti 
in s toliko igravci. Režiser se je 
ob svojih bogatih režiserskih 
izkušnjah potrudil, da je igra 
potekala nemoteno in na do
stojni ravni. 

Po končani Igri je predstavnik 
Zveze kulturno-prosvetnih or

ganizacij občine Domžale pode
l i l ob 20-letnici obstoja menge
ške igralske družine nekaterim 
njenim dolgoletnim članom šop
ke cvetja in diplome o prizna
nju za njihovo požrtvovalno 
delo na kulturno-prosvctnem 
področju. 

Letošnje »Mengeške poletne 
igre« so za nami. Z uprizoritvijo 
»Desetega brata« smo se tudi v 

naši občini pridružil i proslavam 
stoletnice slovenskega romana, 
k i so se letos vršile po Sloveniji. 
Trdno smo prepričani , da se bo
do »Mengeške poletne igre« na
daljevale tudi naslednja leta in 
da nas bodo drugo leto menge
ški igravci spet presenetili s 
kakšno lepo ljudsko igro. 

Z. Gorjup 

N o v o s t i p r i žaganju 
l e s a l a domačo p o r a b o 

Od leta 1962 dalje, ko so se 
zapečatile vse žage venecianke 
in so morali vsi gozdni posest
niki voziti les za domačo upora
bo na industrijsko žago podjetja 
LIP Radomlje ali obrtno žago 
podjetja »Zlatopolje« v Dolu, so 
bili prizadeti predvsem hribov
ski kmetje in kmetje oddalje
nejših vasi Črnega grabna In 
moravske okolice. Kmetje so ne
prestano zahtevali, da se jim 
omogoči razrez lesa za domačo 
uporabo na bližnjih žagah venc-
ciankah. Novi zakon iz leta 1963 
je dovoljeval gozdnim posestni
kom, da so lahko lastni les ža
gali na lastnih žagah, zato so se 
posluževali cirkulark. Tu se je 
žagal les zelo nekvalitetno in 
škoda na lesu je bila neprecen
ljiva. Mnogo kmetov pa je vo
zilo les na žago v sosednje ob
čine. Ako upoštevamo, da so 
kmetje prejeli v letu 1964 za 
domačo uporabo 2656 m 3 lesa, v 
letu 1965 pa celo 3751 m', je bila 
škoda tem večja, če ni bil rezan 
kvalitetno. Poleg tega je bilo na 
cirkularkah razrezanega tudi 
mnogo lesa na črno. Zaradi dol
gega transporta in visokih cen 
razreza je ostalo tudi mnogo le
sa po gozdovih ali kmetskih 
dvoriščih, kjer je propadel. Do 
leta 1964 kmetje niso polagali 
dovolj pažnje obnovi gospodar
skih poslopij in domov, ko pa 
so bili kmetje v višinskih pre
delih oproščeni plačevanja dav
kov, se je položaj občutno spre
menil. Kmetje so pričeli adapti
rati domove, posvečati večjo 
skrb poljedelstvu In zaradi tega 
je bila poraba lesa za domačo 
uporabo tem večja. Zato je bilo 
vprašanje razreza lesa vedno 
predmet razprav na zborih vo
livcev. Da bi se to vprašanje 
ugodno rešilo, je bil sklican na 
občini sestanek zastopnikov 
gozdnega obrata, podjetja LIP 
in Zlatopolje ter Žagarjev ter 
predsednikov krajevnih skupno
sti. Sklepi tega posvetovanja so 
bili tile: začasno In to po de

janski potrebi se odpečatijo ža
ge venecianke in se da kmetom 
možnost za kvaliteten razrez le
sa za domačo uporabo. Do p r i 
hodnjega sestanka bodo zbrali 
podatke, koliko se bo žagalo na 
posamezni žagi in kam kmetje 
želijo veziti les v razrez. Na ta 
način bo možno ugotoviti, ko l i 
ko časa bo posamezna žaga 
obratovala. Dne 3. X . 1966 je b i l 
ponovni sestanek, kjer se je do
ločilo, da bodo začasno obrato
vale žage v Moravčah, last Ve-
hovca in I lčakarja, žaga na Tro
janah last Štefana Drvarja, v 
Vošcah i'atja Antona Močnika 
ter žagi Kcrč na Podrečju In 
Miha Tiča na Radici . K o bodo 
kmetje pripeljali les na te žage, 
se bodo te odpečatile. Kmetje 
bodo les še dalje lahko vozili na 
razrez na industrijsko žago L I P 
v Radomljah in na žago podje
tja »Zlatopolje« na Dole pri 
Moravčah. Ke r bodo imeli s tem 
kmetje možnost kvalitetnega 
razreza lesa. se bodo najstrožje 
zatirale cirkularke, poostrila pa 
se bo kontrola na vseh žagah 
veneciankah. Žagarji ne bodo 
sprejemali lesa, če les ne bo ži
gosan z rdečim pečatom in če 
kmet ne bo predložil potrdila — 
dovoljenja za razrez lesa. Les, 
k i bo žigosan s črnim žigom, je 
družbena last in se ne bo spre
jemal za razrez na nobeni žagi. 
S tem bo prakt ično črn razrez 
odpadel. Tudi na cirkularkah se 
bo poostrila kontrola in se bo od 
kmetov, ki bodo žagali lastni 
les na svojih cirkularkah zahte
valo isto, kot od ostalih kmetov 
oziroma Žagarjev. Za vsak ugo
tovljeni primer črnega razreza 
pa bo storilec kaznovan. Upamo, 
da se bodo kmetje poslužili raje 
žag, namesto da bi sami žagali 
les na cirkularjih ln sami sebi 
delali škodo. S tem, upamo, bo 
večletni problem žaganja lesa 
za domačo uporabo dokončno 
rešen 

Leopold Gec 

S 1. novembrom bo uveden lokalni 
avtobusni potniški promet 

Skupšč ina je na svoji seji delovni ljudje m prihajanje na 
sprejela odlok o uvedbi lokal- delo in za pot dotnov ter učenci 
nega potn iškega prometa v ob- osnovnih šol za prevoz v šolo. 
čini, k i bo z avtobusnimi zveza- Prevoze je prevzelo podjetje 
mi zajel skoro vse področje Ljubljano transport, občina pa 
občine tako, da bodo avtobusne bo razmnožila vozne rede in jih 
prevoze lahko uporabljali vsi razdelila vsem občanom. 

\ 



Društvo „Partizan" 
Moravče ponovno 

o o 
Konec preteklega meseca so se 

v dvorani Partizanskega doma 
zbrali prijatelji telesne vzgoje 
na izrednem občnem zboru. Bi lo 
je precej krepkih besed, izgo
vorjenih na račun vseh tistih, 
ki so k r iv i , da druš tvo zadnjih 
pet let ni delovalo, temveč ob
stajalo samo na papirju. Stika s 
telovadci ni bilo, niti se ni po
iskalo stika z mladino. Mis l im, 
da je dovolj, če povemo, da se 
sam odbor že tri leta ni sestal. 
Mladina Moravč si želi organizi
rano delo v druš tvu in si je zato 
izvolila nov odbor, katerega je 
zadolžila, da organizira redno 
delo po sekcijah ter polič« člane 
starega odbora in uredi d ruš tve 
no dokumentacijo. V društvo je 
vstopila tudi šola kot celota, saj 
letos že drugo leto uspešno na
daljuje z vadbo 4 pionirskih 
vrst. Poleg rednega dela bodo 
člani druš tva ob pomoči vseh 
zainteresiranih uredili prostor 
okoli doma v igrišča. Novemu 
vodstvu in vsem članom želimo 
čimveč uspešnega dela. 

Moravski pionir.i 
za svoj praznik 

29. september je dan pionir
jev. Moravski pionirji so ta dan 
nestrpno pričakovali . 2e pred 
osmo je bilo vse živo. Ob 8. uri 
se je pričela odredna konferen
ca, kjer so pionirji podali obra
čun svojega dela. Z delom v 
pretelem letu so bi l i zadovoljni, 
saj so dosegli lepe rezultate. Za 
letošnje leto so sklenili , da bo
do še bolj delovni in tekmovali 
med razredi za čim boljše učne 
uspehe. Poživili bodo tudi delo 
v krožkih. Skleni l i so, da bodo 
sodelovali s prostovoljnim delom 
tudi pr i urejanju okolice nove 
šole. Višek vsega pa je bil p r i 
hod narodnega heroja Mi rka 
Jermana, k i se je ljubeznivo od

zval vabilu pionirskega odreda 
in prišel med pionirje. Pionir j i 
so toplo pozdravili zadnjega ko
mandanta Slandrove brigade, po 
kateri nosi ime tudi moravski 
pionirski odred. 

NA TROJICI SO ODKRILI 
SPOMENIK 

V nedeljo, 18. septembra je 
krajevna organizacija ZB Mo
ravče priredila na Trojici sve
čanost, katere se je udeležilo 
nad 300 ljudi. Ob tej priliki je 
sekretar občinskega odbora ZB, 
tov. Štrukelj odkril spomenik 
padlim domačinom in devetim 
neznanim borcem, ki so pokopa
ni na tamkajšnjem pokopališču. 
Na svečanosti so sodelovali s 
programom učenci osnovne šole 
Trojica, recitatorji in pevski 
zbor šole Moravče ter godba 
Mengeš. 

V RIBCAH BODO UKINILI 
SOLO 

Svet za šolstvo občine Dom
žale je prejel od skupščine ob
čine Litija sporočilo, da bodo 
zaradi premajhnega števila 
otrok že letos ukinili podružnič
no šolo v Ribčah in učence z 
avtobusi vozili v najbližje po
polne osnovne šole. Ker obisku
je to šolo poleg devetih otrok s 
področja občine Litija tudi 19 
otrok iz naše občine, je Svet za 
šolstvo naše občine dosegel s 
predstavniki občine Litija spo
razum, da bodo šolo v Ribčah 
zato, ker novo šolsko poslopje v 
Moravčah še ni dograjeno, za 
tekoče šolsko leto še obdržali, 
seveda proti plačilu stroškov, ki 
jih bodo imeli s šolanjem naših 
otrok. Z začetkom šolskega leta 
1967/68 pa bo ta šola dokončno 
ukinjena in otroci, ki sedaj obi
skujejo to šolo, se bodo morali 
prešolati v Moravče, aH pa v 
Senožeče oziroma Kresnice, če 
bo to staršem bolj ustrezalo. 

Upajmo, da bo do novega šol
skega leta novo šolsko poslopje 
v Moravčah v celoti dograjeno, 
tako da bo lahko sprejelo pod 
svojo streho tudi učence, ki le
tos še hodijo v Ribče. 

Obiščite v času od 21. do 30. 
oktobra Domžale in oglejte si 
Domžalski jesenski sejem 

S l o v e s n a o t v o r i t e v g a s i l s k e g a d o m a v Jaršah 
Člani Prostovoljnega gasil

skega druš tva Rodica — Ja r še 
so pred dnevi s lavi l i skupaj z 
vsemi občani obeh vasi po
membno delovno zmago. V ne
deljo, 21. avgusta, so slovesno 
Predali svojemu namenu pro
stor, ki bo služil kot gasilski 
dom, in novo motorno brizgalno 
s prikolico ter ostalo gasilsko 
°Premo. Prostor v bivšem K r a 
ljevem mlinu v Sr. J a r š ah so 
Preuredili člani sami, prav ta
ko pa so večinoma I prostovolj

nim delom in lastnimi sredstvi 
izdelali tudi motorno brizgalno 
in nabavili drugo opremo. 

Novi motorni brizgalni in do
mu sta kumovala zakonca A r -
než iz Sp. Ja r š , k i sta ob tej 
p r i l ik i podarila d ruš tvu 100.000 
S dinarjev, kar je vsekakor i z 
reden primer pomoči in razu
mevanja, ki ga je druš tvo de
ležno tudi sicer pri vseh 
občanih na Rodici in v Ja r šah . 

Franci Gerbec 

Avtoservis bo kmalu pod svojo streho 
Ze pred leti se je pokazalo 

kot nujno, da bi Svetoservis 
svoje raztresene obrate z d r u ž i l 
v enem samem objektu, kjer bi 
imeli delavci b o l j š e delovne po
goje, kjer bi bil bo l j š i nadzor 
nad delom in kjer hi lahko 
vpeljali s o d o b n e j š e t e h n o l o š k e 
postopke, ki naj bi pripeljali do 
k v a l i t e t n e j š i h in hitreje oprav
ljenih uslug/, i. j. kompletnemu 
popravilu avtomobilov vseh vrst. 
Lani so p r i č e l i I gradnjo mo
derne industrijske hale naspro
ti bencinske č r p a l k e v D o m ž n -
la in č e z mesec dni se bodo že 
vselili v p r i t l i č n e prostore, kjer 
bodo opravljali celotni remont 
motornih vozil od m e h a n i č n i h 
del, avtokleparstva pa, do avto-
l i č a n j a . Prevzeli bodo tudi stal
ni servis za velike avtomobil
ske tovarne. 

S t r o š k i celotne gradnje zna
š a j o cca 82 milijonov starih di
narjev, od tega pa je v i š i n a la
stne u d e l e ž b e 49 milijonov. K 
temu je prispevala Elektrome-
h a n i č n a delavnica 6 milijonov 
in si s tem zagotovila prostore, 
kier bo lahko opravljala avto-
e l e k t r i č n a dela. Kolektiv, k i 
š t e j e 83 č l a n o v , od tega 33 va
jencev, je ustvaril sredstva za 
gradnjo s tem. da se je odrekel 
delu osebnih dohodkov, zaveda
j o č se, da bo lahko uspeval le. 
č e bo iz o b r t n i š k e oblike dela 
p r e š e l na kompleksno opravlja
nje vseh servisnih uslug z ve
likimi kapacitetami. 

Celotni kolektiv z a s l u ž i za 
svoje prizadevanje vse prizna
nje, z a s l u ž i pa tudi vsestransko 
podporo. 

N e k a j p o d a t k o v o d e l u i z p i t n e k o m i s i j e z a v o z n i k e 
motorn ih voz i l p r i Skupščini občine Domžale 

Izpitna komisija za voznike za kategorijo F . . 4 
motornih vozil pri Skupščini za moped se je pri-
občine Domžale zaseda vsak če- javilo 62 
trtek že nekaj let nazaj. Z ozi-
rom na vedno večje število pri- Od teh je izpit uspešno epra-
javljenih kandidatov pa komi- vilo: 
sija v sezoni zaseda tudi ob pet- kandidatov 
kih. prvič 645 

Komisija deluje za kandidate drugič 422 
z območja občin Domžale in tretjič 308 
Kamnik. četrtič 76 

Sestavljena je iz štirih članov, petič 52 
ki so poklicni vozniki in imajo šestič 32 
za to tudi ustrezne kategorije sedmič 6 
»A, B, C, D, E«. Predsednik in osmič 6 
tajnik pa sta uslužbenca orga- devetič 3 
na za notranje zadeve in hkrati desetič 2 
voznika amaterja. in več kot desetič . 3 

Poglejmo nekaj statističnih 
podatkov: Iz registra prijavljenih kan-

V letu 1966 od 1. I. 1966 do 1- didatov je razvidno, da največ 
IX. 1966 se je k izpitu prijavilo kandidatov ni opravilo izpita iz 
1555 kandidatov. V istem ob- pismenega dela. Mnogo manj pa 
dob ju leta 1965 pa se je k iz- je bilo padcev iz praktičnega 
pitu prijavilo 1259 kandidatov, dela. Vzrok, da Jih razmeroma 

Letos se je prijavilo: mnogo pade pri teoretičnem de
lu izpita, je v tem, ker mnogi 

kandidatov kandidati niso obiskovali preda-
za kategorijo A . . 502 vanj in teorije v tečaju avto-
za kategorijo B . • 914 moto društev, ampak so se pri-
za kategorijo C . • 47 pravljali sami ali pa s slabim 
za kategorijo E . . 12 inštruktorjem, ki sicer zna vozi-
za kategorijo D . . 14 ti, ne zna pa učiti. 



T e l o v a d b a 
v 
domžalskem 
„Part izanu" 

Nogometaši začeli s tekmovanji 

Zanimanje mladine za organizirano splošno telesno vadbo 
v zadnjih letih ne raste in marsikatera partizanska organiza
cija je prenehala z delom. Takih društev imamo tudi v naši 
občini nekaj. Pri domžalskem Partizanu pa so s pričetkom pou
ka spet zaživeli vsi oddelki in tudi vodnikov, ki svoje delo 
opravljajo čisto brezplačno, je kar dovolj, posebno mladih. 

Moški oddelki imajo vadbo vsak torek in petek, ženski od
delki pa vsak ponedeljek in četrtek. 

Društvo vabi mladino, ki ima veselje do telovadbe, da 
pride v telovadnico. Splošna telesna vadba je vir zdravja in 
razvedrila, obenem pa nujni pogoj za kakršno koli specializa
cijo. 

Pred nekaj tedni so tudi no
gometaši domžalske občine za
čeli s tekmovanji. V podzvez-
nem prvenstvu sodelujejo štiri 
moštva : N K Induplati Ja r še , 
N K Ihan, N K Domžale in N K 
Dob, k i nastopajo s spremen
ljivo srečo. 

Najbolje so se do sedaj odre
zali v Ja ršah , saj so se po petih 
kolih znašli na občinskem pr
vem mestu, brez izgubljene tek
me, z gol razliko 23 : 7. V novi 
sezoni so klub okrepili nekate
r i bivši igralci Domžal in K a m 
nika (brata Trobca, Blejc, Urh). 
da imajo sedaj lepo priložnost, 
zadržati prvo mesto. Zlasti so 
se njihove možnosti za prvo 
mesto povečale po nedeljskem 
neodločenem rezultatu 2 : 2 na 
»vročem« igrišču Save v Tacnu. 

Opozoriti pa velja vodstvo 
N K Induplati, da naj — če sa
mo sebi dobro želi, nikar ne za
nemari pravega dela z mladin
sko ekipo, k i se je še vsakemu 
zelo obrestovalo. Mladinska 
ekipa je vedno tisti v i r igral
cev, k i se bodo pošteno in po
žrtvovalno borili za barve svo
jega kluba. Pridobivanje igral
cev od drugod pa je zelo tve
gana zadeva in je že vnaprej 
obsojeno na neuspeh, čeprav se 
v začetku morda kažejo dobri 
rezultati. Ce ni trdnega mladin
skega zaledja, tudi obeti za p r i 
hodnost ne morejo biti najlepši. 

Za ponovno oživljeni N K 
Ihan, k i zaradi finančnih težav 
nekaj časa ni nastopal, je sed-

Športni drobiž 
Šolsko športno druš tvo Sred

nje tehniške usnjarsko galante
rijske šole v Domžalah je orga
niziralo turnir v malem nogo
metu. Na igrišču, k i so ga mla
dinci zgradili s prostovoljnim 
delom in veliko požr tvovalnost
jo, se je pomerilo 7 ekip. Dose
ženi so bi l i naslednji rezultati: 

K S H S : T R O T E R S I 5 : 4, 
LAČNI : B O T R I 7 : 2, 
D I S K : V E T E R A N I 1 :3, 
P R V A K I : K S H S 3 : 6, 
LAČNI : V E T E R A N I 5 :6. 
V finalu sta se sestali ekipi 

K S H S in Veteranov. Zmagala 
je ekipa K S H S (mladinci iz 
STUGSa) v. rezultatom 5:4 . 
Tekma je navduši la približno 
300 gledalcev, kolikor se j ih je 
zbralo na finalni tekmi. 

Gotovo je, da so taki turnirji 
velikega pomena za razvoj no
gometa med mladino. Turnir je 
tako dosegel svoj namen. Manj 
pa je pohvalno dejstvo, da je 
moral sleherni nastopajoči pred 
nastopom položiti vsoto 200 din, 
če je hotel sodelovati. 

Čeprav je šlo na omenjenem 
turnirju za majhne vsote, mo
ramo omenjeni pojav najostreje 
obsoditi. 

mo mesto na prvenstveni lestvi
ci lep uspeh, k i so ga njegovi 
igralci dosegli s požrtvovalno in 
borbeno igro. Ce bo s tako igro 
nadaljeval, se mu obeta še kak
šno mesto više proti vrhu. 

Najbolj je razočaral svoje 
pris taše N K Domžale, k i je po 
petih prvenstvenih zavrtljajih 
pri dnu prvenstvene lestvice — 
na devetem mestu. Toda, če po
gledamo dejstvo, da je v pre
stopnem roku zapustilo klub 
kar devet igralcev prvega mo
štva, nam takoj današnje sta
nje postane razumljivo in jas
no. Reaktivirati so se morali 
nekateri starejši igralci, k i so z 
igranjem že prenehali; ti bodo 
z mladimi, k i pa so v članski 
konkurenci liziČno komaj spo
sobni nastopati, skušali doseči 
čim več. Vključevanje več mla
dih igralcev v moštvo trenut
no ni ravno najboljša rešitev, 
je pa edina prava pot za vsako
gar, k i v prihodnosti skuša in 
hoče nekaj doseči. 

NK Dob je najs labše uvršče
no moštvo izmed vseh moštev 
domžalske občine. Zdi se, da 
igralci premalo resno jemljejo 
nastope svojega moštva, kakor 
bi j im bilo vseeno, kakšen 
uspeh bodo dosegli. Ce je temu 
tako, potem ne ravnajo prav, 
saj drugim trosijo sredstva, t i 
stim, k i se hočejo za svoje mo
štvo boriti pošteno in požr tvo
valno. 

Lestvica po 5. kolu: 

Ce se bodo zaslužkarske raz
vade, k i žal kazijo naš vrhun
ski šport, razširile celo tam, 
kjer bi moral biti najčistejši 
amaterizem — pri mladinskih 
ekipah, smo lahko prepr ičani , 
da pravemu športu pr i nas bije 
zadnja ura. 

Mlada Domžalčana T O N E 
G R I L J in S T A N C I S U B E L J , 
vozača nove zvrsti moto športa 
— go-carta, člana A M D Moste, 
posegata po najvišjih naslovih 
celo v državnem merilu. Tako 
je Tone G R I L J tik pred osvo
jitvijo naslova državnega prva
ka v kategoriji do 100 ccm, 
Stanči S U B E L J pa je že na za
četku svoje tekmovalne karie
re, na novem stroju P A R I L L A , 
dosegel nekaj odličnih rezulta
tov. Na nedavnem tekmovanju 
v Ljubljani je v močni medna
rodni konkurenci zasedel odlič
no drugo mesto. 

Dviganje uteži je zlasti na 
Prevojah dobilo precej prista
šev. Tamkajšnji mladinski aktiv 
je organiziral celo republiško 
prvenstvo za mladince. Poleg 
dobre organizacije se je odliko
val tudi s tekmovalnimi uspehi. 

5 4 1 0 23 : 7 9 
5 4 1 0 21 : 6 9 

3. Sava 5 4 1 0 19 : 6 9 
5 3 1 1 14 : 8 7 

5. Bela krajina . . . . 5 2 2 1 19 : 8 6 
6. Rog Kočevje . . . . 5 3 0 2 12 : 9 6 
7. Ihan, 5 2 1 2 8 : 10 5 

5 2 0 3 8 : 11 4 
9. Domžale 5 2 0 3 8 : 13 4 

5 1 0 4 10 : 21 2 
5 1 0 4 8 :23 2 

12. Svit Kamnik . . . . 5 0 1 4 5 :24 1 
13. Enotnost 5 0 0 5 8 :22 0 
Izven konkurence 

5 2 2 1 14 : 8 6 

Podzvezna mladinska l iga: 

1. Olimpija B 3 3 0 0 
2. Sava 2 1 1 0 
3. Rakek 2 1 1 0 
4. Domžale 3 1 0 2 
5. Dob 3 0 2 1 
6. Usnjar 1 0 0 1 
7. Induplati 2 0 0 2 

Lestvica kamniško-domžalske pionirske lige: 

1. Dob 3 3 0 0 
2. Kamnik 3 2 0 1 
3. Ihan 3 1 0 2 
4. Domžale 3 0 0 3 

10 : 
8 
6 
5 
4 :10 
0 : 3 
3 : 8 

9 :0 
7 :1 
2:6 
1 :9 


